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تأمین حق آبه 
هیرمند دغدغه 
جدی دولت است
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اظهارات اخیر رییس جمهور در صحن علنی مجلس به 
هنگام تقدیم لایحه برنامه هفتم مبنی بر لزوم حذف بانک هایی 
که قابل اصلاح نیستند از یک سو و سخنان عبدالناصرهمتی 
رییس ســابق بانک مرکزی، در کلاب هاوس از سوی دیگر، 
زنگ های خطر را به صدا درآورده است. همتی گفته بود: »در 
سال ۹۸، پنج میلیارد دلار از پول های بلوکه شده در کره را 
بابت کسری بودجه، تسعیر کردند و با مصوبه سران قوا معادل 
ریالی آن را بانک مرکزی، چاپ و به دولت دادند«؛موضوعی 

که در زمان خودش از سوی مسئولان وقت انکار شده بود.
حــال اگر عزم دولت مبنی بر حذف بانک هایی که قابل 
اصلاح نیستند و بر ابرتورم موجود دامن می زنند را بپذیریم 
باید برای بانک مرکزی و احتمال گرفتار شدن در بدهی های 
غیرمستقیم دولت نیز چاره ای اندیشید تا در آینده ای نزدیک، 
رییس امروز بانک مرکزی از خلق پول بدون پشتوانه سخن 
نگوید و رییس جمهور وقت نیز تورم فزاینده روز را ناشی از 

بی توجهی دولت قبل برنشمارد!
واقعیت این است که چالش بانک های مزاحم که اساساً 
از وظیفــه ذاتی خود فاصله گرفته و به بنگاه های اقتصادی 
بدل شــده اند، تنها یک روی ســکه تورمی است. موضوع 
مهم تر اما، کســری بودجه دولت اســت که باید به نحوی 
 جبران شــود و طریق همیشگی دولت ها نیز، خلق پول یا 
به اصطلاح ،چاپ پول بدون پشــتوانه است که می تواند در 
اشکال مختلف صورت پذیرد. برخی دولت ها با افزایش تنخواه 
گردان خزانه این امر را جبران می کنند -که اتفاقا روشــی 
مستقیم و مشهود است- کار اما به همین جا ختم نمی شود، 
چــرا که خلق پول به دلیل بدهی های دولت، از روش های 
غیرمستقیمی است که به طور مستقیم بر تورم موثر است. 
برای مثال وقتی بازرگانی دولتی برای خرید تضمینی، پولی 
در اختیار ندارد، از بانک کشاورزی کمک می گیرد و به این 
ترتیب بانک کشاورزی طلبکار و بازرگانی دولتی، بدهکار می 
شود. موضوع وقتی به چالش کشیده می شود که این بدهی 
به حســاب دولت منظور می گردد و سپس بدهی دولت به 
بانک مرکزی منتقل شــده و در نهایت خلــق پول و تورم 

مضاعف رخ می دهد.
با توسعه وظایف بانک مرکزی در قانون مصوب مجلس، 
بخشی از این مشکلات برطرف شده اما فقدان استقلال این 
بانک همچنان وی را کارگزار ویژه دولت معرفی می کند که 

چاره ای جز تمکین ندارد!
حالا به موضوع مطرح شده از سوی همتی و افشاگری اخیر 
وی بازگردیم چرا که این نگرانی همچنان وجود داردکه دارایی 
های بلوکه شده بدون آزاد شدن، تسعیر و معادل ریالی آن در 
داخل به چاپ پول منجر شود. اگر چه تا کنون نشانه ای از این 
امر در دست نیست اما چنانچه عزم دولت سیزدهم - چنانکه 
رییس جمهور در صحن علنی مجلس اظهار داشت- کنترل 
تورم و کمک به اقتصاد و معیشت مردم باشد، باید به هوش 
و به گوش بود تا کشور به بلایی مشابه آنچه پیش از این رخ 

داده، گرفتار نشود.
نکته امید بخش آن که کمیســیون اقتصادی مجلس در 
حال بررسی لایحه ای است که مسیر بدهی های غیرمستقیم 
دولت را مســدود می کند اما در خصوص دارایی های بلوکه 
شده همچنان نیازمند دقت، مراقبت و نظارت هستیم. فراموش 
نکنیم هــر بدهی دولت به بانک مرکزی، یعنی چاپ پول و 
این یعنی تورم فزاینده که در نهایت زندگی و معیشت مردم 

را فلج می کند.
به خاطر می سپاریم که رییس جمهور در سخنرانی روز 
یکشنبه خود بر تلاش دولت برای مهار تورم تأکید کرده است 

و ما همچنان منتظر تحقق وعده ها می مانیم.

یادداشت

 سیستم 
 هجومی من
 هزینه دارد

یک میلیون 
خانوار صاحب 
زمین می شوند

تلاش طلا برای 
حصول به روند 
صعودی

از تولیدنفت  ایرانی تا 
رکوردشکنی صادرات جهانی

 توسعه طرح های ذخیره سازی 
گاز طبیعی در دولت سیزدهم

 واکنش مثبت به نرخ جدید
 دلار محاسباتی

 انقلاب ریلی دولت سیزدهم 
در سیستان و بلوچستان

 پس از رخوت و رکود حاکم بر معاملات روزهای 
اخیر بورس تهران، در روز یکشنبه بازار سهام با 

توجه به رشد قیمتی نمادهای...

دولت ســیزدهم اکنون با اجرای هفت طرح 
مغفول مانده ذخیره سازی گاز طبیعی، عزم 

خود را جزم کرده است ...

   صنعت نفت در دولت ســیزدهم با تکیه بر 
توان ایرانی و افزایش ظرفیت تولید توانسته 

رکورد صادرات نفت...

   راه اندازی قطار مسافری خاش به زاهدان با 
هدف کاهش بار ترافیکی، تضمین سفری ایمن و 

کاهش تصادفات جاده ای ...
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پیمان هوشمندیان 
مهار تورم، مهارت می خواهد
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به 3000 روستا در 
دولت سیزدهم 
آبرسانی شده 
است
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رشد ۷۰ درصدی صادرات ایران به اوراسیا در دو ماهه ۱۴۰۲

رشد ۷۰ درصدی صادرات ایران به اوراسیا در دو ماهه ۱۴۰۲

به گزارش از ســازمان توســعه تجارت، »رحمت الله خرمالی« از 
برگزاری نشستی دور دوم نمایشگاه اختصاصی کشورهای عضو اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا در تهران خبر داد و اظهار داشت: دور نخست این 
نمایشگاه در تیرماه ۱۴۰۰ در تهران با حضور مقامات و شرکت های 

کشورهای عضو این اتحادیه برگزار شد.
وی افزود: با توجه به اهمیت بازار ۱۸۰ میلیونی این کشورها برای 
توسعه صادرات محصولات غیرنفتی و نزدیکی سیاسی و اقتصادی آنها 
با کشورمان و همچنین اتمام موفقیت آمیز مذاکرات با اتحادیه مذکور 
برای انعقاد موافقت نامه تجارت آزاد، در نظر است دور دوم این نمایشگاه 
در فضایی بالغ بر پنج هزار متر مربع و با حضور مقامات و شرکت های 
بیشتری در تاریخ ۱3 لغایت ۱۶ آذر سال جاری در تهران برگزار شود.

مدیرکل دفتر آسیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه تجارت 

گفت: با انعقاد موافقت نامه تجارت ترجیحی با اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
در مرحله نخست خوشبختانه صادرات کشورمان به این کشورها در 
سال ۱۴۰۱ نسبت به مدت مشابه قبل 2۸ درصد و در دوماهه ۱۴۰2 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۷۰ درصد رشد داشته که بیشترین 

رشد صادرات به کشورهای روسیه و ارمنستان بوده است.
خرمالی ادامه داد: با توجه به اهمیت کشورهای شورای همکاری 
خلیج فارس و عضویت ایران در سازمان همکاری شانگهای و همچنین 
اهمیت افزایش مبادلات تجاری کشورمان با این کشورها در این دور 
از برگزاری از نمایشــگاه در تلاش هســتیم از مقامات و شرکت های 
کشورهای این مناطق نیز برای حضور در نمایشگاه و برگزاری همایش 

های تجاری دعوت به عمل آوریم.
به گفته وی، حجم مبادلات تجاری کشورمان با کشورهای عضو 

مرتضی قدیمی  -      مدیرکل دفتر آســیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه تجارت گفت: با انعقاد موافقت نامه تجارت ترجیحی با اتحادیه اقتصادی اوراسیا صادرات ایران به این کشورها در دوماهه 1402 نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته 70 درصد رشد داشته است.

دور نخست این نمایشگاه 
در تیرماه 1400 در تهران 
با حضور مقامات و 
 شرکت های 
کشورهای عضو این 
اتحادیه برگزار شد.

  تدوین برنامه 5 ساله برای صادرات نفت
به گزارش از وزارت نفت، عباس غریبی با تشریح برنامه های 
عملیاتی و توسعه ای شرکت پایانه های نفتی ایران در قالب 
یک برنامه جامع پنج ســاله اظهار کرد: شرکت پایانه های 
نفتی ایران به عنوان شرکتی فنی، تخصصی و عملیاتی برای 
اینکه به شــکل مدرن و مبتنی بر فناوری های نو چه از نظر 
 سخت افزار و چه نرم افزار اداره شود، باید بر اساس برنامه ای 
منسجم و منظم در برای دســتیابی به اهداف و برنامه های 

محوله حرکت کند.
وی تصریح کرد: از آنجایی که یکی از تأکیدهای محســن 
خجسته مهر، مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در بازدید 
از پایانه نفتی خارک، تدوین برنامه پنجساله شرکت بود، با 
انجام نشست های کارشناسی و مدیریتی برنامه های شرکت 
در قالب برنامه های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت طراحی 

و تدوین می شود.
مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران افزود: اهم برنامه ها 
با محور »افزایش ظرفیت ذخیره ســازی نفت خام با انجام 
رسوب زدایی و تعمیرات اساسی مخازن، همچنین ساخت 
مخازن جدید«، »نوســازی و بهینه ســازی اســکله های 
صادراتی«، »بهینه ســازی، نوســازی و ارتقــای ناوگان 
دریایی«، »ارتقای ســطح ایمنی، بهداشت، محیط زیست 
و پدافند غیرعامل«، »بازرســی فنــی و تعمیرات خطوط 
لوله به عنوان شــریان اصلی صادرات نفت«، »بهینه سازی 
و تعمیرات اساسی تاسیسات جانبی و پشتیبان«، »توجه 
به حوزه منابع انسانی و خدمات پشتیبانی«، »نگاه ویژه به 
حوزه ســاخت و خرید داخل تجهیزات و کالاها«، »حوزه 
 مســئولیت های اجتماعی شــرکت« و »مستندســازی

  عملکرد و فعالیت هــا« در قالب برنامه پنجســاله تدوین 
خواهد شد.

 60 درصد از اراضی کشاورزی تا پایان امسال سنددار می شود
 رییس سازمان امور اراضی کشور پیش بینی کرد که با برنامه ریزی انجام شده تا پایان سال 
جاری ۶۰ درصد از اراضی کشاورزی کشور سنددار شوند.به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، 
»رضا افلاطونی« در نشست شورای مدیران این سازمان افزود: رفع تداخلات و یکپارچه سازی 
اراضی کشاورزی مورد تاکید وزیر جهاد کشاورزی و از اولویت های اصلی کار این سازمان است.

رییس سازمان امور اراضی کشور اظهار داشت: با برنامه ریزی انجام شده تاکنون 2۱ استان از 
هر شهرستان خود یک نمونه برای اجرای طرح یکپارچه سازی اراضی کشاورزی در سطح 
۱۵3 هزار هکتار معرفی کرده اند که این میزان در مقایسه با سال های گذشته جهشی خوبی 
را نشان می دهد.وی با اشاره به لزوم فرهنگ سازی در حوزه تجمیع و یکپارچه سازی اراضی 
کشاورزی، گفت: لازم است از طریق رسانه ها درباره مزایای یکپارچه سازی اراضی کشاورزی 
و نقش آن در افزایش بهره وری، تولید و صرفه اقتصادی برای کشاورزان اطلاع رسانی بیشتری 
انجام شود.افلاطونی ادامه داد: تاکنون ۱۶ استان از امکان پایش هوشمند حفظ کاربری اراضی 
بهره مند شده اند که باید سایر استان ها هم هرچه سریع تر از این امکان استفاده کنند.وی 
خاطرنشان کرد: با برنامه ریزی انجام شده باید همه خدمات امور اراضی به صورت سامانه ای 
انجام شود و افراد نیاز به مراجعه حضوری به سازمان در ستاد و استان ها نداشته باشند.رییس 
سازمان امور اراضی کشور، بر تجمیع و بازنگری بخشنامه ها و تفاهم نامه ها در حوزه امور اراضی 
نیز تاکید کرد و گفت: باید بر اساس نیاز، شرایط روز و اولویت ها، دستورالعمل های جدیدی 
تهیه و به استان ها ابلاغ و تفاهم نامه با سازمان های ذی ربط برای تسریع در کارها منعقد شود.

مجمع فوق العاده و عمومی شرکت پتروشیمی مارون، در روز شنبه مورخ 1402/4/03 در سالن 
همایش های پژوهشگاه نفت، با حضور 84/22 درصد سهامداران، برگزار شد

به نقل ازروابط عمومی و امور بین الملل پتروشیمی مارون؛ دکتر امرائی_مدیرعامل 
پتروشیمی مارون_ ضمن ارائه ی گزارش مفصل از وضعیت تولید و فروش این شرکت 
در سال ۱۴۰۱، اعلام کرد که پتروشیمی مارون به دلیل رسیدن به اوج بلوغ تولید و 
فروش، چنانچه به فکر تکمیل زنجیره ی تولید نباشیم طی چند سال آینده با کاهش 
سود شدید مواجه خواهد شد. به همین دلیل و با هدف پایدار نگاه داشتن تولید و تداوم 
سودآوری برای ســهامداران تا سال های آینده، بیش از ۱۶ پروژه در تکمیل زنجیره 
ی ارزش، آغاز به احداث نموده که ان شــاءالله از ســال آینده، یکی پس از دیگری به 
بهره برداری خواهند رسید و باعث رشد سود مارون به بیش از 3۰ هزار میلیارد تومان 

تا سال ۱۴۰۷ خواهند شد.
همچنین گزارشی از وضعیت آورهال بهاره ی ۱۴۰2 ارائه گردید که با هدف رفع 

مشکلات فرآیندی و بروزآوری تجهیزات و افزایش تولید، انجام شده است. دکتر امرائی 
با اعلام پایان عملیات آورهال و انجام امور پیش راه اندازی؛ گفت ان شاءالله تا چند روز 

آینده به چرخه ی کامل تولید باز خواهیم گشت.
دکتر امرائی مهمترین دستآوردهای سال ۱۴۰۱ مارون را؛ رشد ۵ درصدی تولید، 
کاهش 2 درصدی مصرف و هزینه های انرژی و رشد بیش از ۱۰۰۰ میلیاردی فروش 
نســبت به ســال ۱۴۰۰ اعلام کرد. دکتر امرائی این پیشرفت ها را مدیون زحمات و 
دلسوزی های پرسنل غیرتمند مارون دانست که در سخت ترین شرایط آب و هوایی، 

با جانفشانی، پای تولید شرکت، مانده اند.
دکتر امرائی در بخش دیگری از ســخنانش، ضمن پرداختن به مطالعات بازارهای 

صادراتی جدید؛ کاهش وابستگی به بازار چین را مورد تاکید قرار داد.

سازمان همکاری شانگهای در دوماهه ۱۴۰2 بالغ بر ۶ میلیارد دلار بوده است و در این 
مدت حجم مبادلات تجاری با کشــورهای شورای همکاری خلیج فارس بیش از سه 
میلیارد دلار بوده است.مدیرکل دفتر آسیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه تجارت 
اضافه کرد: این نمایشگاه در حوزه های مختلف صنعت، معدن و کشاورزی برگزار خواهد 
شد و در نظر است در حاشیه نمایشگاه همایش های تخصصی در خصوص موضوعات 
زیرساختی از جمله حمل و نقل و کریدور شمال- جنوب، مسائل پولی و بانکی و گمرکی 
و موافقت نامه های تجاری و همکاری های علمی،فرهنگی و دانش بنیان نیز برگزار شود.

وی بیان کرد: در حال حاضر افزایش صادرات کالاها با ارزش افزوده بالا در اهداف 
صادراتی این سازمان قرار گرفته و امید است با برپایی این نمایشگاه و حضور شرکت های 

بزرگ و توانمند کشورمان در این نمایشگاه شاهد تنوع سبد صادراتی باشیم.
نشست نحوه برگزاری دور دوم نمایشگاه اختصاصی کشورهای عضو اتحادیه اقتصادی 

اوراسیا در تاریخ ۶ تیرماه سال جاری برگزار می شود.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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از تولیدنفت  ایرانی تا رکوردشکنی صادرات جهانی
محمدرضا کریمی     |     صنعت نفت در دولت سیزدهم با تکیه بر توان ایرانی و افزایش ظرفیت تولید توانسته رکورد صادرات نفت را از زمان خروج آمریکا از 
برجام و بازگشت تحریم ها به  ثبت برساند؛ موضوعی که افزون بر نشان  دادن اقتدار ایران، می تواند توسعه همه جانبه صنعت نفت را به دنبال داشته باشد.

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور با اشاره به نگاه ویژه وزارت نیرو و دولت به سیستان و بلوچستان، گفت: در کنار پیگیری ها برای تأمین حق آبه هیرمند، طرح هایی در 
سیستان با جدیت در حال اجراست.

 به نقل از وزارت نیرو، »اتابک جعفری« در جریان سفر به سیستان و بلوچستان که به منظور بررسی طرح های اضطراری تأمین آب منطقه سیستان و زاهدان، کنترل روند پیشرفت این 
طرح ها و پایش وضعیت تأسیســات پمپاژ و انتقال آب از چاه نیمه به سیســتان و زاهدان صورت گرفت، گفت: حق آبه هیرمند از جمله موضوع های مهم و در دســتور کار دستگاه دیپلماسی 

است، بدون تردید تا احقاق حقوق مردم سیستان و بلوچستان پیگیری خواهد شد.
وی ادامه داد: پیگیری جهت تحقق حق آبه ایران از هیرمند از سوی دولت، وزارت نیرو و وزارت خارجه مورد تأکید قرار گرفته، ایران با همکاری کشور افغانستان پیگیر این حق و مطالبه 

اصلی مردم استان تا زمان حصول نتیجه است.

تأمین حق آبه هیرمند 
دغدغه جدی دولت است

   علت ناکامی طرح   های تنظیم بازار مسکن
یک عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای 
اســلامی با اذعان به وجود مغایرت   های آماری 
در بخش مسکن، گفت: هنوز سامانه های حوزه 
مســکن عملکرد موفقی نداشــته و لازم است 
بســتری فراهم شــود تا مردم اعتماد کرده و 
اطلاعات خود را در این سامانه   ها بارگذاری کنند.

 ســید البرز حســینی درباره آخرین وضعیت 
فعالیــت ســامانه   های پیش   بینی شــده برای 
ساماندهی بازار مســکن، اظهار کرد: مبنای هر 
کاری دسترســی به آمار و اطلاعات است؛ اگر 
آمار و اطلاعاتی دقیقی وجود نداشــته باشــد، 
در تصمیم گیری دچار خطا خواهیم شــد پس 
اگر در موضــوع املاک واجاره بهــا، تصمیمات 
اتخاذ شــده به نتیجــه مطلوب نمی رســد به 
دلیل عدم دسترســی به اطلاعــات کافی در 
این حوزه است. حســینی ادامه داد: زمانی که 
اطلاعــات کافی در دســت نباشــد، نمی توان 
تصمیم گیری درستی انجام داد و تمام دستگاه   ها 
نیز با مشــکل مواجه می   شوند. شــهرداری   ها، 
ســازمان ثبت اســناد و امــلاک، وزارت راه و 
شهرسازی و تمام دستگاه   های ذی ربط اکنون 
 از نبــود اطلاعات دقیــق در حوزه مســکن با 

مشکل مواجه هستند.
به گفته وی، متولیان بخش مســکن با ۱۰ الی 
۱۵ درصد خطا و اختلاف نسبت به یکدیگر، آمار 
ارائه می کنند؛ به عنــوان مثال یک نهاد مدعی 
اســت که ۲۴ میلیون واحد مسکونی در کشور 
وجود دارد و نهاد دیگر ایــن رقم را ۲۳ میلیون 
برآورد می کند. وی در عین حال با اذعان به اینکه 
تکمیل سامانه   های حوزه مســکن باید »مردم 
محور« باشد، گفت: این امکان وجود ندارد که ما 
به در خانه افراد مراجعه کرده و با پرسشنامه قصد 
تکمیل سامانه را داشته باشیم. وی خاطرنشان 
کرد:     اکنون وزارت راه و شهرســازی ســامانه 
اسکان و املاک کشور را راه   اندازی کرده است. 
بنا بود سه ســال پیش این سامانه تکمیل شود 
 اما هنوز که هنوز اســت، بــه وضعیت مطلوبی

 نرسیده است. 
حســینی در ادامــه تاکیــد کرد: متاســفانه 
دســتگاه   های مختلف اطلاعات مقتضی را ارائه 
نمی   کنند؛ به عنوان مثــال اداره ثبت در ید قوه 
قضائیه است. حوزه مشاوران املاک در ید وزارت 
صمت اســت. شــهرداری   ها هم که یک بخش 
جداگانه هستند. این دستگاه   ها در دادن اطلاعات 
به یکدیگر هماهنگ نیستند و به همین خاطر 
بخشی از این آمار و اطلاعات مغفول مانده است. 

    افزایش ۲۵ درصدی وزن صادرات
گمرک ایران آمار تجارت خارجی کشــور را در 
بهار امسال منتشــر کرد که بر اساس این آمار، 
صادرات غیر نفتی به ۱۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
دلار رسید و حجم تجارت خارجی ایران ۲۶.۵ 

میلیارد دلار شد.
به گزارش از گمرک ایران، در بهار امســال ۳۵ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۱۲ میلیارد 
و ۵۰۰ میلیون دلار به استثنای نفت خام، نفت 
کوره، نفت ســفید و تجارت چمدانی از کشور 
صادر و هشــت میلیون و ۶۰۰ هزار تن کالا به 
ارزش ۱۴ میلیارد دلار ســهم واردات کشــور 

شده است.
در این مدت صــادرات غیرنفتی ایران به لحاظ 
وزنی نسبت به مدت مشــابه سال قبل ۲۴.۴۲ 
درصد افزایش و از نظر ارزش ۸.۸۴ درصد کاهش 
داشت و واردات به لحاظ وزن و ارزش به ترتیب 
یک درصد و ۵.۷۹ درصد افزایش یافته اســت 
که به دلیل کاهش قیمت های جهانی برخی از 
کالاهای صادراتی از جمله محصولات پتروشیمی 
که از نظر وزنی ۱۶ درصد افزایش اما از نظر ارزش 
۱۸ درصد کاهش داشته که میزان کلی صادرات 
غیرنفتی ایران با چنین تغییرات وزنی و ارزشی 

مواجه شده است.
در بهار امســال ذرت، دانه ســویا، روغن دانه 
آفتابگردان، برنج، گندم و جو عمده ترین اقلام 
اساســی وارداتی به کشــورمان بوده اند که در 
مجموع از نظــر وزنی ۱۵/۵۶ درصــد و از نظر 
ارزشی ۱۹.۷۹ درصد از کل واردات کشور را به 
خود اختصاص داده اند   و چیــن، عراق، ترکیه، 
امارات متحده عربی و هند پنج کشور اول مقصد 
کالاهای صادراتی بوده اســت که به ترتیب سه 
میلیارد و ۵۰۰ میلیــون دلار، ۲ میلیارد و ۳۰۰ 
میلیون دلار، یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار، 
یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار و ۴۸۹ میلیون 

دلار صادر شد.
همچنین پنج کشور اول مبدأ کالاهای وارداتی 
در سه ماهه اول امسال به ترتیب شامل امارات 
متحده عربی بــه ارزش چهار میلیــارد و ۱۰۰ 
میلیون دلار، چین چهار میلیارد دلار، ترکیه یک 
میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار، آلمان ۵۴۸ میلیون 

دلار و هند ۵۰۱ میلیون دلار بوده است.
همچنین در این مدت سه میلیون و ۵۰۰ هزاران 
کالا از مسیر ایران ترانزیت شد که نسبت مدت 
مشــابه ســال قبل ۷.۸۶ درصد کاهش داشته 

است .
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به گزارش از وزارت نفت، ۲۸ خرداد ســال ۱۴۰۰ ســید ابراهیم رئیسی در 
انتخابات به عنوان رئیس دولت ســیزدهم بر ســر کار آمد. در آن زمان به دلیل 
تحریم ها، شــرایط اقتصادی مطلوب نبود و صنعت نفت نیز با فشار حداکثری 

برای کاهش صادرات و عدم دسترسی به پول نفت قرار داشت.
آمریکا با خروج از برجام و تحریم صنعت نفت ایران به دنبال به صفر رساندن 
صادرات نفت بود؛ موضوعی که اگرچه هیچ وقت به واقعیت تبدیل نشد، اما صادرات 
نفت ایران را به شدت کاهش داد و حتی در روزهایی صادرات نفت به حدود ۲۰۰ 

هزار بشکه در روز رسید.
با روی کار آمدن دولت سیزدهم اما توجه به رونق و توسعه اقتصادی در صنعت 

نفت بدون گره زدن آن به مذاکرات برجام کلید خورد.
ظرفیت تولید که به دلیل کاهش دستوری پایین آمده بود بازیابی شد و اکنون 
در دو ســالگی این دولت به مقدار پیش از تحریم ها رسیده است. صادرات نفت 
نیز افزایشی بوده تا آنجا که بر اساس اعلام مؤسسه کپلر، صادرات نفت ایران به 

بالاترین مقدار در پنج سال گذشته رسیده است.
این آمار نشان می دهد صادرات نفت ایران به روزانه یک میلیون و ۶۰۰ هزار 
بشکه در روز رسیده که بالاترین رقم صادرات پس از تحریم های آمریکا با خروج 

از برجام علیه ایران است.

  افزایش ظرفیت تولید و صادرات نفت ایران در دولت سیزدهم
ظرفیت تولید نفت از ابزارهای قدرت هر کشور نفتی در چانه زنی های سیاسی 
و اقتصادی به شمار می رود. اگرچه ظرفیت سازی برای تولید نفت به صورت بهینه 
انجام می شود، اما یکی از مواردی که باید مورد توجه باشد ظرفیت سازی با نگاه 

به کمیت اقتصادی است.
داشتن ظرفیت ۴ میلیون بشکه با توجه به بازار نفت ایران در آینده و برنامه های 

نگهداشت توان تولید و چشم اندازی که از شرایط مربوط به محیط خارجی پیش 
روی ایران است، ظرفیتی بهینه و مطمئن به شمار می رود.

با این حال برای حفظ ظرفیت موجود و افزایش آن صنعت نفت کشور به ۸۹ 
میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد تا ظرفیت تولید به ۵ میلیون و ۷۰۰ هزار 
بشکه در روز برسد، همچنین با سرمایه گذاری ۷۱ میلیارد دلاری می توان ظرفیت 

تولید گاز را به یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون مترمکعب در روز رساند.
با وجود آنکه تولید نفت نیازمند سرمایه گذاری است، اما در دولت سیزدهم 

تلاش شد با امکانات موجود، ظرفیت تولید نفت به پیش از تحریم ها بازگردد.
آن گونه که جواد اوجی، وزیر نفت اعلام ابتدای امسال کرد در سال ۱۴۰۱، ۱۹۰ 
میلیون بشکه نفت بیشتر از سال ۱۳۹۹ و ۸۳ میلیون بشکه بیشتر از سال ۱۴۰۰ 
صادر شد و پیش بینی می شود امسال رکوردی تازه در صادرات نفت ثبت شود.

اوجی ادامه داد: در بحث تکالیفمان در بودجه ۱۴۰۱ می توانم به جرأت بگویم 
بخش اعظمی از این بودجه محقق شد و در سال ۱۴۰۰ هم به طور کامل تحقق 

یافت و وزارت نفت تکالیفش را انجام داد.
وی تصریح کرد: از آنجا که کسری بودجه یکی از دلایل تورم است خوشبختانه 
تکالیفی که به وزارت نفت محول شده بود در سال ۱۴۰۰ به طور کامل محقق 
شــد، برای ســال ۱۴۰۱ هم که هنوز آمار و ارقام کامل نشده است. پیش بینی 
می کنیم بخش عمده و بالایی از بودجه ان شاءالله تحقق یابد و برای سال ۱۴۰۲ 

با روحیه ای مضاعف و کار جهادی در زمینه صادرات پیش برویم.

  تعیین تکلیف میدان های مشترک نفت و گاز در دولت سیزدهم
توسعه میدان های مشــترک نفت و گاز همواره از سوی دولت های مختلف 
اهمیت ویژه ای داشته، زیرا تعلل در برداشت از این منابع به معنای ایجاد فرصت 
برای همســایگان برای بهره برداری بیشتر اســت، از همین رو همواره بیش از 

 درحالی که با اجرای طرح سامانه یکپارچه نوبت دهی، در عمل شفافیت لازم برای 
مدیریت تقاضا در حوزه خودرو فراهم آمده است، این روزها عده ای در تلاشند با فضاسازی 
رســانه ای این سامانه را ناکارآمد جلوه دهند و بار دیگر زمینه را برای عرضه خودرو در 

بورس با بازگشت به گذشته و اجرای قرعه کشی فراهم کنند.
با طراحی برنامه تحول صنعت خودروی کشور در دولت سیزدهم و اجرای گام نخست 
آن، شاهد رشد خوبی در سال ۱۴۰۱ در صنعت خودروی کشورمان بودیم، به طوری که 
با تولید یک میلیون و ۳۴۷ هزار خودرو در این سال بسیاری از ظرفیت های معطل در 

سایت های تولیدی خودروسازان به کار گرفته شد.
همچنین در این گام، جلوی تولید خودروی ناقص گرفته شد و در عرضه خودرو نیز 
با اجرای طرح سامانه یکپارچه نوبت دهی، در عمل شفافیت لازم برای مدیریت تقاضا 

در حوزه خودرو فراهم آمد.

  طرح سامانه یکپارچه نوبت دهی
در خصوص این ســامانه ذکر چند نکته ضروری اســت:هدف از اجرای این سامانه 
پاسخ به تقاضای بازار از طریق مکانیزمی شفاف برای نوبت دهی براساس برنامه تولید هر 
خودروساز است تا براساس آن بهره گیری از ظرفیت بازار برای توسعه صنعت خودروی 

کشور محقق شود.
نکته مهم این است که هم اکنون در بسیاری از کشورها فروش خودروهای نو از طریق 
خودروسازان براساس مکانیزم فهرست انتظار و سفارش گذاری تولید انجام می شود؛ بدین 

ترتیب خودروساز قادر است تا براساس ترجیحات و اقبال مشتری به یک محصول خاص، 
برنامه ریزی مناسب برای توسعه ظرفیت های تولید آن محصول انجام دهد.

پس، این سامانه کارکردی دوگانه هم از حیث ایجاد شفافیت در عرضه خودروسازان 
و هم از حیث توسعه صنعت خودرو برمبنای ترجیحات و انتخاب مشتری دارد.

همچنین ذکر این نکته ضروری است که این سامانه به هیچ عنوان سامانه فروش نیست 
و عملیات فراخوان و فروش توسط خودِ خودروسازان انجام می شود. در این سامانه یک 
فهرست انتظار متمرکز و شفاف شکل می گیرد که این پایگاه داده از جنبه های مختلف 
نظیر پایش های تخصصی بازاریابی، پایش های نظارتی، ایجاد بستر برای مالیات برعایدی 

اضافی و غیره قابلیت بهره برداری دارد.

از سوی دیگر این اطمینان برای مشتریان وجود دارد که تقاضای خود را به نحوی 
مطمئن با زمان بندی مشخص می توانند از خودروساز داخلی تامین کنند و دیگر عدم 
قطعیت های مرتبط با قرعه کشــی که منجر به عدم امنیت روانی برای مشتریان بازار 

خودرو می شود، حاکم نخواهد بود.

 تلاش تازه دلالان برای بازگشت به قرعه کشی یا عرضه در بورس
در حالی که طرح یکپارچه خودرو رضایت عمومی بالایی را ایجاد کرده و کسانی به 
خودرو رسیده اند که در ۲۰ دوره قرعه کشی قبلی امکان دستیابی به خودرو را نداشتند، 
اما این روزها شاهدیم عده ای که منافع شان در دلالی خودرو است با فضاسازی رسانه ای 
سنگین ســعی در برگردادن عرضه خودرو در بورس یا بازگرداندن قرعه کشی به جای 

فهرست انتظار نوبت دهی هستند.
به تازگی نیز اســتفتائاتی را ملاک قرار داده اند که به هیچ وجه در مورد سامانه صدق 
نمی کند. توضیحات دفتر استفتائات رهبر معظم انقلاب در این زمینه را اینجا بخوانید.

در این سامانه فقط نوبت دهی براساس برنامه تولید انجام می شود و پول هم در حساب 
شخصی باقی می ماند و حتی بسته به نوع حساب شخص، سودکوتاه مدت به حساب 

وکالتی تعلق گیرد.
بر این اساس بیعی اتفاق نمی افتاد، بلکه فقط ثبت نام و قرار گرفتن در فهرست انتظار 
است و بیع تنها با فراخوان خودروساز و عقد قرارداد انجام می شود که در آن صورت هم 

قیمت هم زمان تحویل و جزییات خودرو کاملا مشخص است.

  دولت برنامه دارد، در قالب طرح نهضت ملی مســکن ۴۰۰ هزار قطعه زمین برای 
ساخت یک میلیون واحد مسکونی در سال ۱۴۰۲ به صورت گروهی و انفرادی به 
مردم اختصاص دهد. دولت در راستای ساماندهی بازار مسکن در سال ۱۴۰۲ تحویل 
۴۰۰ هزار قطعه زمین به صورت انفرادی و گروهی به متقاضیان مســکن در طرح 
نهضت ملی مسکن را هدف گرفته است.این میزان زمین برای ساخت یک میلیون 
واحد مسکونی در قالب نهضت ملی مسکن استفاده می شود. فرآیند واگذاری این 

زمین ها از خردادماه امسال آغاز شده و تا اسفند سال جاری ادامه دارد.
براساس اطلاعات به دست آمده از برنامه واگذاری ۴۰۰ هزار قطعه زمین، استان های 
تهران، خراسان رضوی، اصفهان و فارس، به ترتیب با واگذاری ۳۲ هزار و ۴۶۱، ۳۲ 
هزار و ۱۴۶، ۳۲ هزار ۶۱ و ۳۰ هزار ۸۹۷ قطعه زمین، بیشترین سهمیه تخصیص 
زمین به مردم را در اختیار دارند.اســتان های آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، 
کرمانشاه و خوزســتان نیز بین ۲۰ الی ۳۰ هزار قطعه زمین در اختیار مردم قرار 
می دهند.مردم استان های هرمزگان، البرز، یزد، قم و زنجان در این برنامه دولت بین 

۱۰ هزار تا ۲۰ هزار قطعه زمین دریافت می کنند.سایر استان های کشور نیز به ترتیب 
بین یک هزار تا ۱۰ هزار قطعه زمین به مــردم واگذار خواهند کرد.کمترین میزان 
زمین واگذاری شده در این برنامه نیز به استان های گلستان، کهگیلویه و بویراحمد، 

کردستان و چهارمحال و بختیاری اختصاص دارد.
در همین راستا، هادی عباسی قائم مقام وزیر راه و شهرسازی در طرح نهضت ملی 

مسکن گفت: توسعه اراضی شهری و واگذاری زمین های قابل سکونت به مردم از 
مهمترین برنامه های ما برای ساماندهی بازار مسکن در سال ۱۴۰۲ است و برآورد 

می شود و بیشتر از ۱ میلیون خانوار در سال جاری صاحب زمین مسکونی شوند.
*جمعیت بعد از انقلاب بیش از ۲ برابر شد، اما مساحت کلانشهرها تغییر نکرد

با وجود مســاحت پهناور ایران کمتر از نیم درصد از اراضی کشور به سکونت مردم 
اختصاص داده شده و کارشناسان اعتقاد دارند ارتقای این سهم به یک درصد می تواند 
برای همه مردم ایران زمینی به ابعاد ۲۰۰ متر مربع به منظور سکونت فراهم کند.طی 
سالهای اخیر محدود کردن اراضی شهری با سیاست هایی از جمله تعیین خط حریم 
شهری، سبب شده تا کلان شهرهای کشور به بلندمرتبه سازی روی بیاورند که همین 
مسئله رفاه اجتماعی را تحت تأثیر قرار داده و به حداقل رسانده است.طی سالهای 
پس از انقلاب، با وجود دو برابر شــدن جمعیت کشــور از ابتدای انقلاب مساحت 
کلانشهرهای کشــور هیچ تغییری نکرده و همین مسئله یکی از دلایل نابسامانی 

بازار مسکن به شمار می رود.

هجمه به طرح سامانه یکپارچه نوبت دهی، شگرد تازه دلالان

یک میلیون خانوار صاحب زمین می شوند

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/04/06
شماره : 1431

میدان های داخلی کشــور این میدان های مشترک بودند که در اولویت 
توسعه قرار داشتند.

ایران با کشورهای همسایه خود ۲۸ میدان مشترک دارد که از این تعداد 
۱۸ میدان نفتی، چهار میدان گازی و ۶ میدان نیز نفتی و گازی است. ایران 
یکی از معدود کشورهای جهان با این تعداد ساختار مشترک بوده و از این 
حیث بحث بهره برداری از میدان های مشترک اهمیت فوق العاده ای دارد.

از این ۲۸ میدان مشــترک، ایران با عراق با توجه به مرز طولانی، ۱۲ 
حوزه مشــترک، با امارات متحده عربی هفت ساختار مشترک، با قطر و 
عمان هر کدام دو مخزن مشــترک، با کویت و ترکمنستان یک میدان 
مشترک و با عربستان دو میدان نفتی اسفندیار و فروزان و میدان گازی 

فرزاد مشترک است.
در این میان میدان های مشترک غرب کارون در حوزه نفت و میدان 

مشترک پارس جنوبی در زمینه گاز اهمیت بیشتری دارد.
افزون بر وسعت و بزرگی این میدان ها، نکته ای که برداشت حداکثری 
نفت از میدان های مشترک غرب کارون را با اهمیت کرده، مشترک بودن 

آن با کشور همسایه است.
از دیگر اقدام های انجام شده در این زمینه، انعقاد قرارداد و آغاز عملیات 
اجرایی میدان مشترک نفتی سهراب در غرب کارون در استان خوزستان، 
تکمیل طرح نگهداشــت توان تولید میدان نفتی مشترک نفت شهر در 
اســتان کرمانشاه، امضای قرارداد توسعه لایه نفتی میدان پارس جنوبی، 
آغاز فرآیند مناقصه توسعه میدان مشترک چنگوله در استان ایلام و اخذ 
مجوز لازم از شورای اقتصاد، تکمیل فاز اول توسعه میدان مشترک نفتی 
آذر و آغاز عملیات توســعه فاز دوم آن در استان ایلام، آغاز فعالیت های 
اجرایی حفر دو حلقه چاه توصیفی در میدان مشترک نفتی اروند، استقرار 
دکل حفاری و آغاز عملیات حفاری در میدان مشترک گازی بلال برای 
نخستین بار در دولت سیزدهم، نهایی کردن طرح توسعه و تولید نفت و 
گاز از میدان مشترک آرش )با کشورهای کویت و عربستان( و اعلام آمادگی 
برای آغاز عملیات حفاری پس از موافقت شورای عالی امنیت ملی، تأمین 
دو دکل حفاری و آغاز عملیات ســاخت جکت به منظور افزایش تولید از 
میدان گازی فروزان و تکمیل مطالعات زمین شناسی، مدل سازی مخزن 
و طراحی مفهومی و آغاز به کار عملیات اجرایی تا پایان ســال ۱۴۰۱ در 

میدان مشترک گازی فرزاد ب بوده است.

  ســرمایه گذاری ۷ میلیارد دلاری برای تولید حداکثری از 
میدان های مشترک غرب کارون

امضای تفاهم نامه ۷ میلیارد دلاری توســعه یکپارچه میدان آزادگان 
با ســرمایه گذاری ۶ بانک و ۶ شــرکت اکتشاف و تولید داخلی منتخب 
برای توســعه یکپارجه میدان مشترک آزادگان در غرب کارون در دولت 

سیزدهم انجام شد.
با اجرای این تفاهم نامه، برای نخستین بار در تاریخ صنعت نفت ایران، 
طرح توســعه یکپارچه میدان نفتی مشــترک آزادگان، با تأمین مالی ۷ 
میلیارد دلاری بانک هــای دولتی و خصوصی، هلدینگ های اقتصادی و 
صندوق توســعه ملی و با هدف افزایش تولیــد این میدان به ۵۷۰ هزار 

بشکه در روز عملیاتی خواهد شد.
افزون بر آن، تولید حداکثری از میدان های بزرگ و مشترک غرب کارون 
شامل آزادگان شمالی، آزادگان جنوبی، یادآوران، یاران شمالی و یاران نیز 

جزو اولویت های وزارت نفت دولت سیزدهم به شمار می رود.
تولیدی کردن ۲۰ حلقه چاه جدید و افزایش ناوگان حفاری به مقدار 
۷۰ درصد در میدان آزادگان جنوبی در استان خوزستان و افزایش تولید 
از ۸۱ به ۱۰۳ هزار بشکه در روز، پایان یافتن مذاکرات فنی - اقتصادی و 
قراردادی با شرکت چینی سینوپک و امضای قرارداد برای توسعه فاز دوم 
میدان مشترک یادآوران در استان خوزستان برای افزایش تولید از ۱۱۰ به 
۲۱۰ هزار بشکه در روز و آغاز عملیات اجرایی فاز دوم توسعه میدان های 
مشترک یاران جنوبی از دیگر اقدام هایی است که در میدان های مشترک 

غرب کارون برای تأمین حداکثری منافع ملی انجام شده است.
این در حالی است که میدان های غرب کارون جزو جوان ترین میدان های 
نفتی ایران به شمار می روند. این میدان ها شامل پنج میدان آزادگان شمالی، 
آزادگان جنوبی، یاران شــمالی، یاران جنوبی و یادآوران در مجموع ۶۴ 

میلیارد بشکه نفت درجا دارد.

ایران با کشورهای 
همسایه خود ۲۸ میدان 
مشترک دارد که از این 
تعداد ۱۸ میدان نفتی، 
چهار میدان گازی و ۶ 

میدان نیز نفتی و گازی 
است. ایران یکی از معدود 

کشورهای جهان با این 
تعداد ساختار مشترک 
بوده و از این حیث بحث 

بهره برداری از میدان های 
مشترک اهمیت 

فوق العاده ای دارد.
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به 3000 روستا در دولت سیزدهم آبرسانی شده است

مریم لطفی      |      وزیر نیرو با اشاره به آبرسانی به 3000 روستا گفت: طرح جهاد آبرسانی، وسیع ترین طرح عمرانی سراسر کشور است و 
مجموع پیشرفت ما در 10 هزار روستا، 40 درصد برآورد می شود.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

از همه تشکل های مردمی و کسانی که می خواهند در حوزه تبیین، ترویج و تبلیغ و ایجاد فضاهای مناسب برای آگاه سازی بهتر در حوزه عفاف و حجاب فعالیت کنند و همچنین از تشکل 
های فعال در حوزه امر به معروف و نهی از منکرحمایت می کنیم. در خصوص وظایفی که بر عهده وزارت کشور قرار گرفته و همچنین اقدامات کلی وزرات کشور در حوزه عفاف و حجاب گفت: 
ابتدا اینکه ما در وزارت کشور ستاد هماهنگی راهبری فعالیت های دستگاه ها در خصوص عفاف و حجاب هستیم و در این راستا هم کارها در حال انجام است.وی گفت: در خصوص وظایفی 
که در مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی بر عهده وزارت کشور قرار گرفته هم طبیعتاً ما از همه تشکل های مردمی و کسانی که می خواهند در حوزه تبیین، ترویج و تبلیغ و ایجاد فضاهای 
مناسب برای آگاه سازی بهتر در حوزه عفاف و حجاب فعالیت کند حمایت کرده و این آمادگی داریم که همچنان حمایت کنیم.وحیدی تاکید کرد: همچنین ما این آمادگی را داریم که  از تشکل 
هایی که می خواهند در حوزه امر به معروف و نهی از منکر فعالیت کنند کمک  کرده و از آنها حمایت کنیم.مهرماه سال 98 شورای عالی انقلاب فرهنگی، مصوبه ای با عنوان »مجموعه تکمیلی 

اقدامات اجرایی گسترش فرهنگ عفاف و حجاب« را برای اجرا به دستگاه های مسئول ابلاغ کرد. 

از تشکل های فعال در 
حوزه امر به معروف و نهی 
از منکر حمایت می کنیم

  رشد ۶۵۲۵ واحدی شاخص کل بورس
شــد  ر ز  و مــر ا کل  خص  شــا   
حداقلی را ثبت کرد تا تردیدها در بازار سرمایه 

همچنان ادامه دار باشد.
 شاخص کل بورس در انتهای معاملات امروز 
با رشــد بیش از ۶۵۰۰ واحدی ربرو شده و به 
جایگاه ۲ میلیون و ۱9۶ هزار واحد رسیده است، 
نمادهای کگل، کچاد و فولاد بیشترین تأثیر منفی 

را بر شاخص کل داشتند.
در یک هفته گذشته برآیند معاملات در بازار 
سهام، خروج نقدینگی حقیقی )فروش حقیقی به 
حقوقی( به ارزش ۱,۳۲۳ میلیارد تومان را نشان 
می دهد. امروز نیز روند خروج نقدینگی حقیقی 
برای هفتمین روز متوالی با ثبت رقم ۲۵۱ میلیارد 
تومان همچنان ادامه دارد. این درحالی است که 
در یک هفته گذشته از شدت خروج نسبت به 

میانگین ماهانه کاسته شده است.
برآیند معاملات صندوق های درآمد ثابت نیز 
در یک هفته گذشته حاکی از ۷۱۰ میلیارد تومان 
ورود نقدینگی حقیقی به این صندوق ها است. اما 
صندوق های درآمد ثابت امروز شاهد ۲۰ میلیارد 

تومان خروج نقدینگی بوده اند.
ارزش صف هــای خرید ۷۱۷ میلیارد تومان 
است که نسبت به میانگین هفتگی ۱۷۰ میلیارد 
تومان افزایش داشته است. از سوی دیگر ارزش 
صف هــای فروش با کاهش ۲۱ میلیارد تومانی 
نســبت به میانگین هفتگی، در محدوده ۲۱۷ 

میلیارد تومان قرار دارد. 

  قرارداد عربســتان با فرانسه برای 
ساخت تأسیسات پتروشیمی

عربستان و فرانسه برای ساخت مجموعه ای 
از تأسیسات پتروشیمی یک قرارداد ۱۱ میلیارد 

دلاری امضا کردند.
 به نقل از رویترز، دو شرکت آرامکوی عربستان 
و توتال انرژیز فرانسه طی بیانیه ای مشترک از 
امضــای یک قرارداد ۱۱ میلیــارد دلاری برای 
ساخت یک مجموعه تأسیسات پتروشیمی در 

عربستان خبر دادند.
در این بیانیه آمده است که شرکت آرامکو و 
توتال انرژیز یک قرارداد مهندسی و ساخت به 
ارزش ۱۱ میلیارد دلار برای ساخت تأسیسات 

موسوم به »امیرال« امضا کرده اند.
به گفته مقامات ســعودی؛ این تأسیســات 
درواقع توسعه پالایشــگاه ساتورپ در مقیاس 

بین المللی در عربستان خواهد بود.

  تراز تجاری منفی شد
در بهار امســال تجارت خارجی ایران ۲۶.۵ 
میلیارد دلار شد که از این میزان سهم صادرات 
۱۲.۵ میلیارد دلار و ســهم واردات ۱۴ میلیارد 

دلار بوده است.
بر اساس اعلام گمرک ایران، در بهار امسال 
تجارت خارجی ایران ۲۶.۵ میلیارد دلار شد که 
از این میزان ۳۵.۵ میلیون تن کالا به ارزش ۱۲ 
میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار به اســتثنای نفت 
خام، نفت کوره، نفت سفید و تجارت چمدانی 
سهم صادرات و 8 میلیون و ۶۰۰ هزار تن کالا 
به ارزش ۱۴ میلیارد دلار سهم واردات کشور بود.

بنابراین گــزارش، در این مــدت صادرات 
غیرنفتی کشــورمان به لحاظ وزنی نسبت به 
مدت مشابه ســال قبل ۲۴.۴۲ درصد افزایش 
و از حیث ارزش 8.8۴ درصد کاهش داشــت و 
واردات کشورمان به لحاظ وزن و ارزش به ترتیب 

یک درصد و ۵.۷9 درصد افزایش یافته است.
لازم به ذکر است به دلیل کاهش قیمت های 
جهانــی برخی از کالاهــای صادراتی از جمله 
محصولات پتروشیمی که از نظر وزنی ۱۶ درصد 
افزایش اما از نظر ارزش ۱8 درصد کاهش داشته 
است، میزان کلی صادرات غیر نفتی کشورمان با 
چنین تغییرات وزنی و ارزشی مواجه شده است.

این گزارش حاکی است، در بهار امسال ذرت، 
دانه سویا، روغن دانه آفتابگردان، برنج، گندم و 
جو عمده ترین اقلام اساسی وارداتی به کشورمان 
بوده اند که در مجموع از نظر وزنی ۵۶.۱۵ درصد 
و از نظر ارزشی ۱9.۷9 درصد از کل واردات کشور 

را به خود اختصاص داده اند.
چین، عــراق، ترکیه، امارات متحده عربی و 
هند ۵ کشور اول مقصد کالاهای صادراتی بوده 
اســت که به ترتیب ۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
دلار، ۲ میلیــارد و ۳۰۰ میلیــون دلار، یــک 
میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار، یک میلیارد و ۳۰۰ 
 میلیون دلار و ۴89 میلیون دلار به این ۵ کشور

 صادر شد.
همچنین ۵ کشور اول مبدا کالاهای وارداتی 
در ۳ ماهه اول امســال به ترتیب شامل امارات 
متحده عربی به ارزش ۴ میلیارد و ۱۰۰ میلیون 
دلار، چین ۴ میلیارد دلار، ترکیه یک میلیارد و 
۵۰۰ میلیــون دلار، آلمان ۵۴8 میلیون دلار و 

هند ۵۰۱ میلیون دلار بوده است.
همچنیــن در این مــدت ۳ میلیون و ۵۰۰ 
هزار تــن کالا از مســیر ایران ترانزیت شــد 
 که نســبت مدت مشــابه ســال قبــل ۷.8۶

 درصد کاهش داشته است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/04/06
شماره : 1431

 پس از رخوت و رکود حاکم بر معاملات روزهای اخیر بورس تهران، در روز یکشنبه 
بازار سهام با توجه به رشد قیمتی نمادهای گروه پالایشی، کورسوی امیدی از دستیابی 
به وضعیت آرمانی و ایده آل از خود نشــان داد. بعد از پایان معاملات روز شــنبه در 
خبری اعلام شد که نرخ دلار محاسباتی فرآورده های نفتی از ۲8 هزار و ۵۰۰ تومان به 
۳8 هزار تومان افزایش خواهد یافت، همین موضوع موجبات استقبال از نمادهای گروه 

فرآورده های نفتی را فراهم کرد.
رنج      های مثبت در صندوق های پالایش یکم، پتروآگاه و پتروما در روز شنبه، نوید این 
اتفاق را می داد که معاملات روز یکشنبه با اقبال به سمت نمادهای پالایشی و پتروشیمی 
دنبال خواهد شد. همین موضوع نیز رنگ واقعیت به خود گرفت و در روزی که گذشت 
شاخص این صنعت، با رشد ۷۰/ ۳ درصدی همراه شد تا رشد سهم      های زیرمجموعه این 
شاخص صنعت، تاثیر بسزایی در صعود ۲۵/ ۱ درصدی شاخص کل بورس تهران داشته 
باشد. رشد قیمتی نمادهای شپنا، شبندر و شتران مجموعا تشکیل      دهنده ۲۱ درصد 
از رشد ۲۶ هزار واحدی نماگر اصلی بازار سهام در روز گذشته بود. بعد از سپری      شدن 
چند روز طاقت      فرسا در جریان معاملات بورس تهران، در روز گذشته برآیند طرفین 
عرضه و تقاضا، حکم به برتری طرف تقاضا داد و وضعیت بهتر در نمادهای دلاری بازار 
نیز از نکات قابل توجه بازار بود که این موضوع خود را در رشد بیشتر شاخص کل نسبت 
به شــاخص هم      وزن و همچنین حضور نمادهای دلاری در صدر فهرست نمادهای با 
بیشترین تاثیر مثبت بر شاخص کل نیز نشان می دهد. در روز گذشته ارزش معاملات 
خرد بازار سهام در محدوده ۴ هزار و ۶۲۰ میلیارد تومان قرار گرفت و بازار شاهد خروج 

8۷ میلیارد تومانی پول حقیقی      ها بود.

 تاثیر مثبت پالایشی      ها
رصد تحرکات نماگرهای اصلی بازار سهام در روز گذشته گویای این نکته است که 
عمده رشد قیمت ها در 9۰ دقیقه آغازین بازار رخ داده است و هرچه شاهد فاصله گرفتن 
از ابتدای معاملات بودیم، بازار روند متعادل      تری به خود گرفته است. به بیانی ساده      تر در 
توضیح علت این ماجرا می توان این چنین استنباط کرد که جو و فضای روانی شکل      گرفته 
در کلیت بازار جزو اصلی ترین دلایلی بوده که موجبات رشد قیمت ها در تالار شیشه ای 
را فراهم کرده است، اما با توجه به اینکه در کشوری زندگی می کنیم که بخشنامه ها 
با سرعت برق و باد می توانند توسط نهادهای مختلف ملغی شوند، معاملات بازار در 
نیمه دوم رنگ متعادل      تری به خود گرفت و دیگر به مانند آغاز بازار، شــاهد جولان 

تقاضا در جریان معاملات نبودیم، چون به کرات مسبوق به سابقه بوده که بخشنامه       یا 
اطلاعیه      ای که به بازار سهام و وضعیت صنایع آن مربوط بوده، مخابره شده و اندکی 
بعد بنا به دلایلی غیرمنطقی شــاهد تکذیب و لغو اجرای آن بوده      ایم. سرمایه گذاران 
بورس تهران در زمینه واکنش به خبر افزایش نرخ دلار محاسباتی نمادهای پالایشی، 
کمی دست به عصاتر رفتار کردند تا در صورت لغو اجرا یا تکذیب آن و چرخش روند 
نمادهای این گروه، دچار زیان شدید نشوند. کم      شدن تقاضا در اواخر بازار در نمادهای 
گروه پالایشی از کمتر بودن قیمت های آخرین معامله نمادهای این گروه از قیمت پایانی 
نیز مشــخص بود. نمادهای گروه پالایشی در صدرجدول گروه هایی قرار داشت که با 

بیشترین ورود پول حقیقی همراه شد.

  اثر بنیادی دلار محاسباتی جدید بر بازار
اگر دست سیاستمداران و سیاستگذاران در کنترل نرخ ارز تعیین      کننده باز است، 
باید آن را در سیستم سامانه حواله یا نرخ متشکل ارز و مواردی از این دست ببینیم، 
اما در مقطع فعلی طبق شنیده      ها هیچ تغییری در هیچ یک از سامانه      های مذکور ایجاد 
نشده که البته اگر طی زمانی در روزها و هفته های آتی این اتفاق رخ دهد، می توان به 
ثبات نرخ ها در بازار ارز امیدواربود. نکته دیگری که در جریان اخبار سیاسی مخابره شده 
برای کنترل نرخ ارز قابل رصد است اینکه از یک اهرم روانی یک بار یا نهایتا چندبار 
می توان به عنوان عامل کاهنده انتظارات تورمی استفاده کرد، اما اینکه هر روز در اخبار 
و رسانه      های مختلف اعلام شود که دارایی های بلوکه      شده ایران در کشورهای مختلف 

آزاد شده، اما اثری در نرخ واقعی و جریان ارز نداشته باشد، خیلی زود این خبردرمانی 
هم اثر خود را از دست خواهد داد. اگر توافق سیاسی وجود داشته باشد، باید در بازار 
حواله و نیما و همچنین نرخ متشکل ارزی این تغییرات و این دسترسی آسان به نرخ 
ارز را شاهد باشیم. اگر این موضوع قابل ردیابی نباشد، به زودی به این نقطه خواهیم 
رسید که  با گفتار درمانی نمی توان قیمت را کنترل کرد و تقریبا همین اتفاق هم در 
حال حاضر رخ داده و دلار بعد از سرک      کشیدن به کانال ۴۶ هزار تومان، اکنون به کانال 
۵۰ هزار تومان بازگشــته اســت. در مقام جمع      بندی باید اذعان کرد که اگر قرار است 
تحولاتی در نرخ ارز رخ دهد باید اثرات آن را در دسترســی به این نرخ ها جست وجو 
کرد که به نظر فعلا چنین چیزی در دســترس نیست و البته هیجان عجیبی هم در 
نرخ ارز رخ نخواهد داد و نرخ ارز به صورت منطقی پیشــروی خواهد کرد. برای اهالی 
بازار نیز ضروری است که تحلیل های دقیق تری داشته باشند و ارقام و اعداد تخیلی رو 

به پایین را برای نرخ ارز در تحلیل های خود لحاظ نکنند.
جریان نرخ ۲8 هزار و ۵۰۰ تومان برای اقتصاد کشور جریان منطقی و مفیدی نبود 
و وقتی نرخی در دسترس نیست قاعدتا نباید منطق محاسباتی این چنین نیز داشته 
باشد. با فرض اجرایی      شدن ماجرای افزایش نرخ دلار محاسباتی به نظر می رسد یکی 
از منطقی      ترین کارهای دولت در سنوات اخیر همین ماجرای تغییر نرخ از ۲8 هزار به 
۳8 هزار تومان بوده است. در رابطه با تاثیر این موضوع بر بازار سهام می توان گفت که 
به نظر اثرات متفاوتی را از این تصمیم می توان در بازار مشاهده کرد. اولین موضوع به 
افزایش شفافیت در بازار برمی گردد، این اتفاق می تواند شفافیت بازار را افزایش داده و 
به نوعی ابهامات و ایرادات و تحولات مختلف را کمرنگ      تر کند و به نوعی ریسک بازار 
را کاهش دهد. این اثر مانع از آن می شــود که دولت به بهانه اینکه با نرخ ۲8 هزار و 
۵۰۰ تومان خوراک و بهای تمام شده شرکت ها را محاسبه می کند، در سود شرکت ها 

دست اندازی کند.
 نکته بعدی این است که برخی شرکت ها ممکن است از این موضوع آسیب هایی 
را ببینند؛ چراکه نرخ آنها با نرخ خوراک ارزان تامین می شــد و حالا این نرخ گران      تر 
می شود. به نظر این موضوع به دلیل اینکه پایدار نبود و دیر یا زود این اتفاق می      افتاد، 
طبیعی بوده و نباید نگران این مساله بود. به نظر یک افزایش نرخ در نهاده      های انرژی 
مورد محاســبه دولت خواهیم داشت و احتمالا از این پس دولت نیز نرخ گاز، برق و 
نهاده      های دیگر را با دلار ۳8 هزار تومان محاسبه خواهد کرد که منجر به افزایش احتمالی 

نرخ بهای تمام شده در این شرکت ها خواهد شد.

 کاهش ۹۶ درصدی آمار زندانیان چک پس از اجرای قانون جدید چک
 معاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفت: تعداد زندانیان مرتبط با چک در سال ۱۳9۶ روزانه بالغ بر ۱۰ نفر بود اما پس از اجرایی شدن قانون جدید چک با کاهش بیش از 9۶ درصدی در دوماهه ابتدایی سال جاری به هر سه روز یک نفر رسیده است.

به گزارش از بانک مرکزی، مهران محرمیان درخصوص کاهش قابل ملاحظه زندانیان مرتبط با چک، اظهار داشت: در دو ماهه اول سال ۱۴۰۲، به طور متوسط در هر سه روز تنها یک نفر به جرم چک برگشتی وارد زندان شده است که این رقم در مقایسه با اردیبهشت ماه 
سال قبل کاهش ۴۳ درصدی را نشان می دهد. این در حالی است که در سال ۱۳9۶ و پیش از تصویب و اجرایی شدن این قانون، تعداد زندانیان چک در هر روز بالغ بر ۱۰ نفر بوده است.

به گفته وی، آمار زندانیان مرتبط با چک پس از تصویب قانون اصلاح قانون صدور چک در مجلس شورای اسلامی در سال ۱۳9۷ و اجرایی شدن آن به صورت مرحله ای توسط بانک مرکزی و شبکه بانکی در سال های بعد از آن، به طور متوالی کاهشی بوده است. بر 
این اساس، یک سال پس از اجرای این قانون و در سال ۱۴۰۱، آمار زندانیان مرتبط با چک به یک نفر در هر دو روز رسید و در سال ۱۴۰۲ نیز این آمار به یک نفر در هر سه روز کاهش یافته است.

معاون بانک مرکزی گفت: طی سال های گذشته و با آغاز اجرایی شدن این قانون، روند چک های برگشتی به مبادله ای در سامانه چکاوک نیز با کاهش قابل توجهی مواجه شد.
براساس این گزارش، با توجه به بازگشت اعتبار به چک با اجرایی شدن قانون جدید صدور چک و رشد استفاده از چک به عنوان یک ابزار پرداخت، اجرای کامل قانون جدید چک توانسته است نقش بسیار مهمی در کاهش تخلفات این حوزه از جمله کاهش میزان 

زندانیان مرتبط با چک برگشتی داشته باشد.

واکنش مثبت به نرخ جدید دلار محاسباتی

محرابیان با اشاره به اینکه 
پس از انقلاب اسلامی 

سرعت توسعه خدمات 
بسیار مطلوب بوده 

است، گفت: ما وظیفه 
خود می دانیم تا تمام 

روستاهایی که تامین آب و 
برق آن ممکن است را برق 

رسانی و آبرسانی کنیم.

 علی اکبــر محرابیان، وزیر نیرو در برنامه ثریا در تشــریح 
پروژه های آبرسانی اظهار داشت: ما اگر کارهای مهندسی را با 
کارهای جهادی ترکیب بکنیم، ظرفیت مناسبی برای کارهای 
بزرگ در کشور ایجاد می شود، جهادهای آبرسانی در ۳۱ استان 

کشور در حال فعالیت است.
وزیــر نیرو با اشــاره به اینکه در شــروع دولت بر اســاس 
بررســی های دقیق کمتر از 8۰ درصد روستاهای کشور به آب 
شرب پایدار دسترسی داشتند، گفت: برنامه ریزی کردیم که ۱۶ 
هزار روستای کشــور به شبکه آب شرب کشور متصل شود و 

هم اکنون تامین آب این روستاها در دستور کار است.
وی افزود: در برق رسانی 99,۷ درصد از جمعیت کشور ما 
از برق برخوردار هستند، ضریب آبرسانی در کشورهای توسعه 
یافته بسیار کمتر از ماست و در کشورهای پیشرفته برق رسانی 

روستایی کمتر از ۷۵ درصد است.
محرابیان با اشــاره به اینکه پس از انقلاب اسلامی سرعت 
توسعه خدمات بسیار مطلوب بوده است، گفت: ما وظیفه خود 
می دانیم تا تمام روستاهایی که تامین آب و برق آن ممکن است 

را برق رسانی و آبرسانی کنیم.

  جهاد آبرسانی وسیع ترین طرح عمرانی کشور
عضو کابینه دولت سیزدهم یادآور شد: طرح جهاد آبرسانی 
وسیع ترین طرح عمرانی سراسر کشور است، مجموع پیشرفت 
ما در از ۱۰ هزار روستا نزدیک به ۴۰ درصد است، شروع طرح 
ابتدای سال ۱۴۰۱ است و هدف گذاری ۴ ساله است.وی ادامه 
داد: هم اکنون ۳ هزار روســتا در قالب طرح جهاد آبرسانی به 
شبکه متصل شــده اند، این ظرفیت در کشور وجود دارد و ما 
قدرت حل مسائل پیچیده را داریم، که می تواند در حل مسائل 

دیگر متمرکز شود.محرابیان گفت: این ظرفیت وجود دارد که 
طرح جهاد آبرسانی بر تصمیمات دیگری از جمله مدل های نوین 
آبیاری، الگوی کشــت و مواردی از این دست تمرکز و مسائل 

مهم کشور را حل کند.
وزیر نیرو با اشــاره به اینکه روح جهاد ســازندگی با فرمان 
امام )ره( در جهاد آبرســانی وجود دارد، تاکید کرد: در دولت 
موضوع آبرسانی به ویژه آبرسانی شرب در شهرها و روستاها از 
اولویت های ویژه است، امروز در همه استان ها طرح های آبرسانی 

در دستور کار است.
وی افزود: مردم در شــهرها و روستاهای خوزستان با وجود 
سرمایه گذاری کلان در مسئله آب مشکل داشتند، زیرا عمده 
سرمایه گذاری ها در بخش بالادست بود اما متاسفانه در پایین 

دست کار کمتری انجام شده بود.
محرابیان گفت: در این دولت هدف گذاری شد که طرح های 
آبرسانی و فاضلاب مورد تمرکز قرار گیرد، در خوزستان طرح 
غدیر که ۶۰ درصد آب خوزســتان را تامین می کند، ۱۰ ماهه 

به سرانجام رسید.

  مســئله آب خوزســتان یکبار برای همیشه حل 
می شود

محرابیان گفت: پازل هایی از طرح غدیر برای تکمیل آبرسانی 
به خوزســتان در حال انجام است، و طرح های دیگری نیز در 
شــمال و شرق خوزستان در دســتور کار قرار گرفته و تلاش 
می کنیم مســئله آب را در خوزســتان یک بار برای همیشه 

حل کنیم.
وزیر نیرو با اشاره به دشواری های پروژه فاضلاب در خوزستان 
گفت: در طرح فاضلاب اهواز ما ۵ تا ۶ کارگاه فعال داشتیم اما 

در سفر اخیر رئیس جمهور ۱۵۰ کارگاه در حال فعالیت است.
وی افزود: روزی امور خیریه در مدرسه سازی بود اما امروز باید بگوییم که آبرسانی نیازمند توجه 

این عزیزان است تا شاهد اتفاقات مثبت در کشور باشیم.

  جزئیات مسئله آب تهران از زبان وزیر نیرو
عضو کابینه دولت سیزدهم با اشاره به مسئله آب تهران گفت: ما ۵ شنبه دو هفت پیش غروب 
بارش ســنگینی به صورت نقطه ای در حوالی سد امیرکبیر داشتیم و میزان بارش ۴۷ میلیمتر در 

ساعت بود که در اثر این بارش، سنگ و گل و لای مسیر رودخانه را مسدود کرد.
محرابیان با اشاره به اینکه این اتفاق بی سابقه بود گفت: ابعاد برخی از قطعات سنگ ریخته شده 

در رودخانه کرج اندازه یک کامیون بود و تعدادی خودروهم به کف رودخانه افتاد.
وی ادامه داد: چیزی حدود ۷۰ تا 8۰ هزار کامیون سنگ و صخره به رودخانه ریخت و بر اساس 
برآورد اولیه گفته شد، حل این مسئله ماه ها زمان می برد و ۲۰ درصد از آب تهران و کرج در این 
مدت از دســت می رفت.وزیر نیرو گفت: از سامانه های دیگر در تهران زمینه تامین آب مهیا شد تا 
بتوانیم ابعاد مســئله را در پایتخت مدیریت کنیم و بلافاصله دســت به کار شدیم تا راهی برای باز 
کردن مســیر رودخانه داشــته باشیم.محرابیان گفت: ما در حین افتتاح طرح آبرسانی میانه کار را 
رها کردیم و به مسئله آب تهران پرداختیم و گروه های مختلف مهندسی در این نقطه جمع شدند 
تا مســئله را در کمترین زمان حل کنیم.وی افزود: به ســاختمان سد در این زمین لغزش آسیبی 
نرســید، اطلاع رســانی آب تهران بر اساس یک طرح کامل از پیش تعیین شده انجام شد، برای ما 
نگران نشدن مردم بسیار اهمیت دارد و همین مسئله عامل اقدامات رسانه ای بود و زمانیکه مسیر 

باز شد اطلاع رسانی انجام شد.
محرابیان گفت: با تلاشــی که انجام شــد، بسیار سریع شبکه بازیابی شد و حجم ذخایر به حد 
استاندارد رسید، در این موضوع خط قرمز ما کیفیت آب بود و ما به هیچ عنوان حاضر به استفاده 

از آب بی کیفیت نشدیم.

 وزارت نیرو مدافع اجرای طرح های آبخیزداری است
وزیر نیرو در تشریح مسئله حکمرانی آب گفت: موضوع آبخیزداری و آب خوان داری بسیار مهم 
اســت اما مسئله ســد امیرکبیر ارتباطی با این مسئله ندارد و زمین لغزش در این حوزه با هرگونه 

سازه  آبخیزداری نمی توانست مانع این اتفاق شود.
وی افزود: عموما آب خوان داری به دو اقدام آبخیزداری و تغدیه مصنوعی اطلاق می شود که به 

کاهش آسیب ناشی از سد و استفاده بهینه از آب اقدام خواهد شد.
محرابیان تاکید کرد: در کشور ما تجربه آبخیزداری داریم اما این اقدامات کافی نیست و ضرورت 
دارد، ما این مســئله را فراگیر کنیم؛ ما می توانیم مدل توسعه آبخیزداری در کشور را مشابه جهاد 

آبرسانی در دستور کار قرار دهیم و ظرفیت های در این حوزه را فعال کنیم.
این مقام مسئول گفت: ما در وزارت نیرو مدافع اجرای طرح های آبخیزداری هستیم، بهترین نوع 
همکاری ها در بین دســتگاه های دولتی در دستور کار است و همین مسئله به پیشبرد پروژه های 

آبخیزداری و بین دستگاهی ختم می شود.
وی ادامه داد: بسیاری از این موارد از نوع اقدام است و اینکه آبخیزداری ذیل شورای عالی آب 
بیاید مسئله ضروری است و باید برای آن اعتبارات جدی گذاشت و ما در دبیرخانه شورای عالی آب 
به آن توجه خواهیم کرد.محرابیان گفت: در موضوع جهاد آبرسانی بالاترین حد پروژه در سیستان 

تعریف شده و بیشتر از ۲۰ درصد طرح جهاد آبرسانی در این استان تعریف شده است.

  حقابه هیرمند حق مردم ایران است اما معطل آن نمی شویم
وی افزود: در ارتباط با سیستان ما معضل هیرمند را داریم و یک معاهده قدیمی با کشور افغانستان 

داریم و طرف افغانستانی متعهد به تامین 8۲۰ میلیون متر مکعب در سال است.
محرابیان گفت: جمهوری اســلامی ایران در مسئله آب هیرمند به هیچ وجه کوتاه نخواهد آمد 
و این آب برای معیشــت مردم  ماســت.وزیر نیرو گفت: با وجود اینکه ما حق قانونی هیرمند را به 

روش های مختلف حقوقی پیگیری میکنیم اما معطل این مسئله نیستیم.
محرابیان گفت: پروژه های متعددی در قالب طرح های اضطراری، میان مدت و بلند مدت در دستو 
کار است.وی افزود: بیش از ۱۰۰ حلقه چاه در منطقه پیش بینی شده و تاکنون 8۰ حلقه آن تکمیل 
شده و آب شیرین کنی در این منطقه اجرا خواهد شد.وزیر نیرو با اشاره به آب های ژرف گفت: یک 
چاه ژرف در منطقه سیســتان به شبکه آب شرب منطقه نمیروز متصل شده است.وی تاکید کرد: 
اجازه نمی دهیم، مردم در سیستان و بلوچستان از ناحیه آب دچار مشکل شوند.محرابیان در بیان 
اقدامات در مسئله آب ترکیه گفت: ترک ها در مسیر مذاکرات آبی کار را دچار وقفه کردند و بهانه 

زلزله و تغیرر دولت را ضمیمه این عدم همکاری کردند.
عضو کابینه دولت سیزدهم گفت: دیپلماسی آب باید در صدر دیپلماسی جمهوری اسلامی قرار 
گیــرد امروز در تمامی اجلاس ها در صدر مباحث اســت و امیدواریم وزیر جدید منابع آب ترکیه 

اتفاقات مثبتی رخ بدهد.
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کشاورزی 

ترویج فرهنگ کرامت و 
نهادینه کردن آن امری 

مهم و قابل تامل است

مزدک جمشیدی    |      بارش های بهاری و تداوم آن در تیرماه در مازندران را می توان بازگشت امید در شالیکاران این استان دانست، کشاورزانی که در اواخر اسفند 
پارسال و اوایل فروردین امسال به دلیل کم بارشی ناچار به ترک کشت شالی شدند اما این شرایط با بارش های بهاری وضعیت دیگری را برای آنها رقم زده است.

مازندران؛ شالی و آب، بیم ها و امیدها 

  ۹۸ درصد از روستاهای استان بوشهر آب شرب 
پایدار دارند

به گزارش روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و 
فاضلاب استان بوشهر، مجید آقازاده حبشی روز پنجشنبه 
در بازدید از پروژه های آبرسانی استان اظهار کرد: پیرو برنامه 
بازدیدهای استانی در خصوص پروژه های عمرانی در بخش 
آب و فاضلاب امروز پروژه های جهاد آبرســانی و فاضلاب 
مورد بررسی قرار گرفتند.وی بیان کرد: براساس ارزیابی ها 
در استان بوشهر اقدام های بسیار خوبی صورت گرفته تا 
جایی که در فاز نخست خط انتقال بوشهر تنگستان آب 
شرب ۶ روستای شهرستان تنگستان و بوشهر با جمعیت 
نزدیک ۱۵ هزار نفر به پایداری رسیده که رضایت مندی 

حداکثری مردم این مناطق را به دنبال داشته است. 
معاون مهندسی و توسعه شــرکت آب و فاضلاب کشور 
تصریح کرد: اکنون نیز در شهرســتان دشتستان اجرای 
۶.۵ کیلومتر خط انتقال در حال انجام است که با اتمام آن 
آب شرب ۱۵ روستا با بهره مندی از خط کازرون به پایداری 
کامل می رسد.آقازاده حبشی ادامه داد: نتیجه اقدام های 
اشاره شده مرتفع شدن تنش آبی در روستاهای هدف است 
که بدون تردید رضایت مندی حداکثری آنها را به دنبال 
دارد.مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان بوشهر نیز 
گفت: طرح جهاد آبرسانی اکنون در ۲۰۰ روستای استان 
بوشهر سرعت و شــتاب قابل قبولی در حال انجام است.

ابوالحسن عالی افزود: انتظار می رود با اتمام این پروژه ها 
و همچنین آب شــیرین کن های تعریف شده در مناطق 
مختلف تامین آب شرب استان بوشهر به پایداری مطلوبی 
برسد.وی عنوان کرد: با آغاز فصل تابستان و افزایش مصرف 
آب شرب در بخش خانگی انتظار داریم مشترکان در مصرف 
آب نهایت صرفه جویی را داشته باشند.عالی یادآور شد: به 
همین مناسبت همزمان با هفته صرفی جویی در مصرف آب 
ویژه برنامه های متنوعی در استان بوشهر اجرایی شده است.

   اولین جلسه کارگروه کالبدی و زیربنایی شورای 
پدافند غیرعامل استان بوشهر  

اولین جلسه شورای پدافند غیر عامل استان در سال ۱۴۰۲ 
به ریاست معاون مهندسی و ساخت راه و شهرسازی بوشهر 
و نماینده پدافند غیر عامل استانداری بوشهر و دیگر اعضاء 
در سالن جلسات راه و شهرسازی استان بوشهر برگزار شد. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی در بوشهر 
ســید امین عارف زاده معاون مهندسی و ســاخت راه و 
شهرسازی استان بوشهر در اولین جلسه شورای پدافند غیر 
عامل استان در سال ۱۴۰۲ ضمن تقدیر و تشکر از پیگیری و 
فعالیت های اعضای شورای پدافند غیرعامل استان در سال 
گذشته، به برگزاری منظم جلسات کارگروه های ذیل شورا 

در سطح استان و شهرستان در سال ۱۴۰۲ تأکید کرد. 
عارف زاده افــزود: پدافند غیرعامل در حــوزه کالبدی و 
شهرسازی در سطح استان و سطح کلان از اهمیت خاص 
و ویژه ای برخودار است. وی همچنین با تأکید بر اهمیت 
پدافند غیر عامل به راهبردی بودن مسائل آن اشاره و بیان 
کرد: اداره کل راه و شهرسازی و سایر دستگاه های اجرایی 

استان ظرفیت مناسبی در این رابطه دارند. 
 

  دیدار مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی بارئیس 
امور شعب بانک های ملی خوزستان

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان بارئیس امور 
شعب بانک های ملی استان خوزستان دیدار کرد.

حجت الاسلام والمســلمین رضا کلاه کج  جهت عرض 
تبریک انتصاب اسماعیل یوسفی به عنوان مدیر امور شعب 
بانک های ملی استان خوزستان به همراه  سرپرست اداره 
امور مالی و اداری و مدیر روابط عمومی و مدیر حوزه مدیر 
کل  اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی در بانک ملی استان 
حضور یافتند.در این دیدار در خصوص ارائه خدمات بانکی 
و تسهیلات به پرسنل، هنرمندان و اصحاب رسانه گفت و 

گو و تبادل نظر شد.

  آتش نشانان بوشهری بانوی 70 ساله را از عمق 
چاق 1۸ متری نجات دادند 

سرپرست سازمان آتش نشانی شهرداری بندر 
بوشهر گفت: آتش نشــانان این سازمان با حضور 
به موقع خود، بانوی 7۰ ســاله را از عمق چاه ۱8 
متری نجات دادند. به گزارش واحد خبر و رســانه 
مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری بندر 
بوشهر، مسعود غلامزاده فرد روز دوشنبه در تشریح 
این خبر اظهار کرد: ســاعت ۱9 شب گذشته طی 
تماس تلفنی با سامانه ۱۲۵ مبنی بر سقوط بانوی 
7۰ ســاله در چاه ۱8 متری در محدوده چهار راه 
گورگ ) محدوده شهر عالیشهر( تیمی سه نفره از 
آتش نشانی بوشهر به محل وقوع حادثه اعزام شد. 
وی بیان کرد: آتش نشانان پس از رسیدن به محل 
وقوع حادثه ابتدا اقدام به ایمن ســازی کرده و پس 
از برپایی کارگاه مناســب برای دسترسی به فردی 
محبوس درون چاه، یکی از نیروهای آتش نشان با 
استفاده از ابزار نجات و رعایت کامل موارد ایمنی وارد 
چاه شد. سرپرست سازمان آتش نشانی شهرداری 
بندر بوشهر تصریح کرد: پس از  تثبیت فرد سقوط 
کرده، طی عملیات نفس گیر ۲۰ دقیقه ای  بانوی 
سالخورده از چاه خارج و تحویل نیروهای اورژانس 
شــد. غلامزاده فرد افزود: با اتمام موفقیت عملیات 
نجات، بانوی مصدوم بلافاصله برای مداوا به مرکز 
درمانی منتقل شد.مدیریت ارتباطات و امور بین الملل 

شهرداری بندر بوشهر 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/04/06
شماره : 1431

معاون توسعه مدیریت و منابع اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مازندران برنامه های گرامیداشت دهه کرامت این اداره کل را تشریح نمود و عنوان کرد : ترویج فرهنگ کرامت و نهادینه 
کردن آن امری مهم و قابل تامل است.

به گزارش پایگاه خبری وزارت راه وشهرسازی از مازندران ، اصغر میرایی محمدی عنوان کرد: دهه کرامت تداعی کننده فرهنگ عشق و ایثار، مهر و وفاداری و خصال والای انسانی است و فرصت مناسبی 
برای شناخت خود واقعی انسان، تمرین بخشندگی و کمک به دیگران و همچنین یک فرصت فرهنگی برای معرفی راهبردهای ارزشمند سلامت اجتماعی ونظام تربیتی است.

وی خاطر نشان کرد: ترویج فرهنگ کرامت و نهادینه کردن آن امری مهم و قابل تامل است، ارزش های نهفته در سیره رفتاری و شخصیت حضرت »فاطمه معصومه )س(« همچنین سیره رفتاری »امام 
رضا )ع(«  مقوله هایی هستند که دهه کرامت آن را دنبال می کند، این رشد چه در بعد فردی و چه در بعد اجتماعی نیازمند توجه و تدبر است، امری که در اسلام ناب محمدی نیز بر آن تاکید شده به 

عبارت دیگر خودسازی و پرورش کرامت انسانی به روحی متعالی نیاز دارد که تنها با الگو برداری از این بزرگان به ساختار فردی افراد بدل شده که از آن با نام خود سازی نام برده می شود.

فراخوان نخستین جشنواره و نمایشگاه استانی طراحی لباس ایرانی اسلامی

اصناف بزرگترین خانواده اقتصادی کشور هستند 

معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با اعلام فراخوان 
نخستین جشنواره و نمایشگاه استانی طراحی لباس ایرانی اسلامی با نام حریم مهر، از 

برگزاری این جشنواره به مدت پنج روز خبر داد.
سید امین سپهریان اظهار کرد: اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان خوزستان با 
همکاری موسسه فرهنگی هنری تافته مد سونیا با هدف ترویج پوشش ایرانی اسلامی، 
ایجاد فضای مناسب برای انتقال و تبادل دانش و تجربیات بومی در هنر و ارتقای سلیقه 
و فرهنگ صنعت مد و لباس در جامعه، همچنین ایجاد انگیزه، روحیه نشــاط، شــوق 
آفرینشگری و کار جمعی برای ظهور استعدادهای تازه اقدام به برگزاری این جشنواره 

کرده است.
وی در خصوص شرایط شرکت در این جشنواره، گفت: طراحی ایده ها باید به صورت 
دستی و با با استفاده از نرم افزارهای طراحی بوده و همچنین در شناسنامه طرح، جنسیت 

پارچه، رنگ بندی، تصویر گسترده پشت و پیش لباس مشخص باشد.
سپهریان با بیان اینکه هر طراح می تواند حداکثر تعداد ۵ اثر به دبیرخانه ارسال کند 
افزود:. تنظیم زمان بندی و برنامه های مســابقه در اختیار دبیرخانه است و هیچ اثری 
پس از ورود به بخش مسابقه و ثبت در دبیرخانه تا پایان برنامههای رویداد عودت داده 
نمی شــود. همچنین ارســال طرح و شرکت در مسابقه به منزله ی پذیرش آیین نامه 

مسابقه از سوی شرکت کنندگان است.
معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با اشاره به مسائل 

حقوقی مالکیت معنوی آثار ارایه شده در جشنواره، تصریح کرد: ارسال اثر توسط هنرمندان 
و شرکت کنندگان در جشنواره به منزله اعلام مالکیت معنوی این اثر است در صورت 
اثبات خلاف این امر در هر مرحله ای عواقب حقوقی آن به عهده شرکت کننده است.

سپهریان با بیان اینکه این جشنواره طی پنج روز و در چهار بخش رقابتی برگزار می 
شود، تشریح کرد: هنرمندان می توانند با ارائه آثار خود در بخش طراحی لباس محرم 
)بانوان و آقایان(، بخش پژوهشــی با محوریت لباس ایرانی اسلامی، بهترین طراحی و 
نقاشی روی ،لباس با رویکرد قیام عاشورا و طراحی لباس دانش آموزی دختران و پسران، 

به رقابت بپردازند.
وی همچنین از برگزاری کارگاه های آموزشی در این جشنواره خبر داد و گفت: پنج 
کارگاه آموزشــی با عناوین بافت پارچه، نقاشی روی پارچه، چهل تکه دوزی در قالب 
لباس، دوخت مقنعه حجاب و ســربند و توربان حجاب برگزار می شود و علاقه مندان 

می توانند در این کارگاه ها شرکت کنند.
ســپهریان بــا اشــاره بــه برگــزاری نمایشــگاه در ایــن جشــنواره، بیــان 
 کــرد: در بخــش نمایشــگاهی نیز پنج نمایشــگاه بــا موضوعات روســری و پارچه

 حجاب، لباس سنتی و محلی، لباس اجتماع بانوان، لباس اجتماع آقایان و اکسسوری 
برگزار خواهد شد.

معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان تصریح کرد: 
آخرین مهلت ارســال طرح ها تا روز  پنجشــنبه ۱۵ تیرماه ۱۴۰۲ و مراسم افتتاحیه 
جشنواره در روز چهارشنبه ۲۱ تیرماه ۱۴۰۲ است. همچنین مراسم اختتامیه و معرفی 
برگزیدگان جشــنواره حریم مهر یکشنبه ۲۵/۴/۱۴۰۲ انجام شده و به برندگان جوایز 

نفیسی اهداء می شود.
وی اظهار کرد: هنرمندان می توانند آثار خود را نشانی دبیرخانه این جشنواره واقع در 
اهواز، کیانپارس، خیابان ۱۱شرقی، رو به روی بوستان رضا، پلاک ۳۵، مجموعه آموزشی 
تافته ارســال کرده و جهت کسب اطلاعات بیشــتر با شماره تلفن  ۰9۱۶۳۱۰۳8۲7 

تماس برقرار کنند.

مدیرکل صنعت ، معدن و تجارت اســتان گلســتان در همایش استانی روز ملی 
اصناف و تجلیل از پیشکسوتان عرصه اصناف و بازاریان استان گلستان گفت : اصناف 
بزرگترین خانواده اقتصادی کشور هستند و نقش مهم آنها در توسعه اقتصادی، تولید 

و صنعت بر کسی پوشیده نیست.
سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -  به گزارش روابط عمومی اداره کل صنعت 
، معدن و تجارت استان گلستان ، درویش علی حسن زاده در همایش استانی روز ملی 
اصناف و تجلیل از پیشکسوتان عرصه اصناف و بازاریان استان گلستان که به مناسبت 
روز ملی اصناف و در چهارمین روز از دهه تولید و تجارت با حضور استاندار گلستان 
، جمعی از مسئولان دستگاه های اجرایی و انتظامی و اعضای اتاق اصناف شهرستان 
های استان گلستان در محل تالار همایش های پیوند شهرستان گرگان برگزار گردید ، 
گفت : اصناف با جمعیت بیش از ۳ میلیون واحد صنفی و ضریب اشتغال 7.۵ میلیون 
نفر ، بزرگترین خانواده اقتصادی کشور هستند و نقش مهم آنها در توسعه اقتصادی، 

تولید و صنعت بر کسی پوشیده نیست.
وی با بیان اینکه اصناف پل ارتباطی بین تولیدکننده و مصرف کننده هســتند ، 
گفت : در تلاش هســتیم نیازهای فعالان این حوزه را برای مرتفع شــدن به دست 

اندرکاران منعکس کنیم.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت گلستان گفت : ایجاد فضای جدید کسب و کار 

برای توسعه اقتصادی استان لازم و مستلزم آموزش است. 
وی توجه به حوزه آموزش اصناف را بسیار مثمرثمر دانست و افزود : برای توسعه 
اقتصادی باید فضای جدیدی را در حوزه کسب و کار ایجاد کرده و آموزش ها و ارائه 

مِتُد روز را در دستور کار قرار دهیم.
حسن زاده با تأکید بر اینکه با ورود نسل جدید و حضور جوانان، شاهد تغییراتی 
در حوزه کســب و کار در برخی از صنوف هســتیم ، خاطرنشان کرد : این تغییرات 
مستلزم افزایش توأمان مهارت در کسب و کار است و آموزش نقش مهمی را در این 
زمینه دارد که در این حوزه باید به ۴ مقوله ، توســعه فضای علمی ، افزایش مهارت 
کســب و کار ، توجه به ماده ۱۳ قانون نظام صنفی و آموزش های توانمند ســازی و 
مهارتی توجه جدی نمود .وی افزود : امروز اصناف متاثر از تغییر تکنولوژی هســتند 

و باید خود را با این تغییرات و شبکه های نوین ارتباطی و فناوری همگام نمایند .
به گفته وی ، سهم اصناف از تولید ناخالص داخلی بیش از ۱8 درصد است و این 

نشان می دهد که نقش این قشر در حوزه اقتصادی چقدر بالاست .
حسن زاده گفت : در حوزه ایجاد اشتغال ، در سال گذشته بخش صنعت ، معدن 
و تجارت اســتان موفق به ثبت بیش از ۱۱ هزار شــغل در سامانه رصد شد که بیش 
از 8۰۰۰ نفر آن در حوزه اصناف بوده اســت و این خود گویای نقش مهم این بخش 

در اشتغالزایی است .
حســن زاده تعداد پروانه های کسب صادر شده استان گلستان در سال گذشته را 
۱۱ هزار و ۱۵۰ فقره پروانه صدور اولی عنوان کرد که نســبت به ســال ۱۴۰۰ رشد 

۲۶ درصدی داشته است .
وی همچنین گفت: در حوزه تمدید پروانه کســب نیز ۴ هزار و ۲۰۰ فقره پروانه 
صنفی طی ســال گذشــته در استان تمدید شد که نسبت به مدت مشابه قبل از آن 

رشد ۴.۵ درصدی داشته است.
حســن زاده افزود : با توجه به مشقاتی که در حوزه اصناف در کشور وجود دارد ، 
ظرفیت تأثیرگذاری این بخش در رونق اقتصادی کشور هم مشهود است و می طلبد 

که دولت توجه ویژه ای را به این بخش داشته باشد .
وی ، افزایش بی رویه اجاره بهاء واحدهای صنفی ، حذف رابطه اســتاد شاگردی 
در صنوف ، عدم تخصیص تســهیلات مســتقل به این بخــش بخصوص واحدهای 
تولیــدی صنفی ، بیمه تامیــن اجتماعی برای کارگاه های دارای زیر ۳۵ نفر کارگر ، 
عدم تفکیک گرانی و گران فروشی و تامین هزینه های پرسنلی با توجه به واگذاری 
 امور بازرســی و نظارت بر اصنــاف به اتاق های اصناف را از مهمترین مشــکلات و

 دغدغه های اصناف برشمرد .

مازندران حدود ۲۳0 هزار 
هکتار اراضی شالیزاری 
دارد و بر اساس آمارهای 

رسمی سالانه یک میلیون 
 تن برنج سفید تولید

 می کند.

  مازندران استانی با محور تولیدی کشاورزی است که تقریبا کشت تمامی 
محصولات آن به بارندگی و ذخیره سازی آب بستگی دارد. طبق آمارهای 
رسمی تعداد بهره برداران بخش کشاورزی مازندران حدود ۵۰۰ هزار نفر 
است و هرگونه تغییر در بارندگی به صورت مستقیم بر زندگی و معیشت 
آنان و در نهایت بر امنیت غذایی کشور که مازندران نقش حدود ۱۲ درصدی 

در تولید ارزش افزوده آن دارد، اثرگذاری خواهد کرد.
طبق آمار هواشناسی مازندران میانگین بارش خرداد ماه سال ۱۴۰۲ 
استان مازندران، ۴8 میلی متر بوده که نسبت به مدت مشابه دوره آماری 
بلندمدت که ۳۱.۵ میلی متر بوده، حدود ۵۲ درصد افزایش و نســبت به 
مدت مشابه سال قبل که حدود هفت میلی متر بوده، ۵8۵ درصد افزایش 

داشته است.
بنابر این گزارش میانگین بارش اردیبهشــت ماه مازندران با ۳8درصد 

بیشتر از مدت مشابه سال قبل به ثبت رسید.

در سه ماه نخست امسال تنها فروردین ماه میزان بارش در این استان 
کمتر از مدت مشابه سال قبل بود. میانگین بارش باران این ماه ۵۱.9 میلی 
متر بوده است که این میزان نسبت به مدت مشابه دوره آماری بلندمدت 
که ۵۲.7 بوده، ۲ درصد کاهش و نسبت به مدت مشابه سال قبل که ۲۰ 

میلی متر بوده حدود ۱۵9 درصد افزایش داشته است.
در مجموع این بارش ها باعث شده تا منابع آبی مازندران جان دوباره 
بگیرند و این روزها شاهد پرُآبی آنها باشیم آب بندان ها یکی از این منابع آبی 
به شمار می رود که نقش ویژه ای در تامین آب اراضی کشاورزی استان دارد.

آب بندان به عنوان سازه ذخیره ساز آب کشاورزی، مختص استان های 
شمالی کشور است که در مازندران به آن " اندون "، در گیلان " سل " و در 

استان گلستان " بندسار " می گویند.
تامین آب زراعی، جمع آوری آب های زهکش، مخازن سیل گیر، پرورش 

ماهی و گردشگری از جمله قابلیت های آب بندان ها در مازندران است.

 پرُآبی رودخانه سیاهرود در قائمشهر
به اعتقاد کارشناســان کشــاورزی، از آنجایی که ۳۵درصد بارندگی در فصول 
زراعــی و ۶۵ درصد در فصول غیر زراعی در مازندران می بارد، ذخیره آب در آب 
بندان ها باعث رونق کشاورزی استان بویژه تقویت کشت های چند باره می شود.

طبق گزارش رســمی جهاد کشاورزی مازندران در این استان 9۱۵ قطعه آب 
بندان به مساحت حدود ۱8 هزار هکتار دارد.

ظرفیــت آب بنــدان هــای مازندران تا پیــش از آغاز طــرح لایروبی حدود 
۳۵۰ میلیــون متر مکعبت بود ولی گفته می شــود با اتمــام مرمت و لایروبی 
 بــه حــدود 7۰۰میلیــون مترمکعــب افزایش می یابــد که ۲ برابــر ظرفیت 

سدهای استان است.
استان مازندران با داشتن ۴۶۰ هزار هکتار زمین های زراعی و باغی سالانه 7۲ 
نوع محصول کشاورزی را تولید می کند که با تولید بیش از 9۵۰ هزار برنج سفید، 
۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تن مرکبات و 8۰ هزار تن آبزیان رتبه نخست کشور را دارد.

عمده حدود ۴۶۰ هزار هکتار از اراضی زراعی و باغی استان در حال حاضر با بهره 
گیری از سردهنه های کشاورزی، از آب رودخانه ها آبیاری می شوند.

بیشترین میزان مصرف آب بخش کشاورزی در مازندران مربوط به شالیزارهاست 
و هدایت و تقسیم بندی آب از طریق سردهنه ها بیشترین سهم را در آبیاری این 

اراضی دارد.
مازندران حدود ۲۳۰ هزار هکتار اراضی شــالیزاری دارد و بر اســاس آمارهای 

رسمی سالانه یک میلیون تن برنج سفید تولید می کند.
آیین کشت مکانیزه شالی بیستم فروردین ماه با حضور استاندار مازندران، معاون 
امور زراعت وزیر جهاد کشاورزی، رییس سازمان جهاد کشاورزی استان، چندتن از 
خبرنگاران و شالیکاران در زمین حدود ۲ هکتاری روستای " خاریک" بخش مرکزی 
شهرســتان ساری برگزار شد و پس از آن بسته به شرایط آب و هوایی در مناطق 

مختلف کشت این محصول انجام شد.
به طوریکه کشت این محصول در مناطق کوهستانی از جمله سوادکوه اندکی 
دیرتر از زمان ذکر شده انجام شد اما در مناطق پایین دست از جمله آمل و بابل 

کشت این محصول در همان مدت انجام شد.
در این میان خشکســالی روزهای نخست امســال برای بسیاری از کشاورزان 
مازندران دل نگرانی هایی ایجاد کرده بود و حتی در برهه ای از زمان منجر به رها 

کردن زمین ها شده بود.
بارش های بهاری توانست امید و راه نجات بخشی از شالیزارهای مازندران که 
می رفت امسال به زیر کشت نرود را ایجاد کند و مردم استان در این مدت شاهد 
بودند که بسیاری از کشاورزان از این مناطق هرچند با تاخیر چند هفته ای مبادرت 
به کشت شالی کردند اما رویِ خوش شرایط جوی استان باعث دلگرمی آنها شده 
اســت و آنها به این نقطه اطمینان رسیدند که شالیزارهایشان از مرز خشکسالی 

عبور کرده است.
در نهایت بنا به اعلام ســازمان جهاد کشاورزی مازندران کشت برنج در ۲۰9 
هزار و ۶۴ هکتار اراضی شالیزاری استان انجام شد که کشت برنج در ۱۴۰ هزار و 
99۳ هکتار شــالیزار استان به صورت مکانیزه و در ۶8 هزار و 7۱ هکتار به روش 

سنتی انجام شد.
از این میزان،   ارقام محلی برنج در ۱8۳ هزار و ۵۴۵ هکتار و ارقام پرمحصول 
در ۲۵ هزار و ۵۱7 هکتار شالیزار استان کشت شد و سطح سبز اراضی شالیزاری 

نیز ۲۰9 هزار و ۶۴ هکتار است.

مدیرکل صمت گلستان :

معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان خبر داد:

  سفره مردم را معطل حمایت از تولید نمی کنیم
 نایب رئیس مجلس گفت: نمی توانیم به بهانه اینکه قرار است چند سال دیگر در تولید محصولی خودکفا شویم، سفره مردم را معطل نگه داریم.

حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده مردم شاهین شهر در مجلس در جلسه علنی روز دوشنبه مجلس شورای اسلامی، در اخطار قانون اساسی در جریان رسیدگی به جزئیات لایحه کاهش مالیات بر ارزش افزوده واردات کالاهای اساسی گفت: با تصویب این لایحه از ضربه ای 
که به تولید داخل وارد می کند غافل می شویم.وی با طرح این پرسش که در سال افزایش تولید چه اتفاقی افتاده است، افزود:  کشاورزان با قطع ۵ ساعته برق چاه های آب کشاورزی در هر شبانه روز روبرو هستند که فشار زیادی به آنها وارد می کند و مشکلات دیگری مانند 

پرداخت جریمه های مربوط به تسهیلات پرداختی به خسارات حوادث سال های قبل را هم دارند.
وی به مشکلات بیمه کشاورزی نیز اشاره کرد و گفت: وزارت جهادکشاورزی پروانه دامداری های سنتی را تمدید نکرده و اعلام کرده است همه حتی با ۱۰ رأس دام باید باید دامداری صنعتی داشته باشند.
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راه اندازی اتاق شیشه ای تا 
پایان سالجاری 

مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای یزد در هفته صرفه جویی از راه اندازی اتاق شیشه به  تا پایان سال جاری خبر داد. 
محمد مهدی جوادیان زاده مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای یزد گفت: با برنامه ریزی های انجام شده تا پایان سال 1402 فاز اول اتاق شیشه ای در دشت ابرکوه به صورت پایلوت راه 
اندازی می شود. وی با بیان اینکه روش اتاق شیشه ای در دنیا موفق بوده است،  افزود: اتاق شیشه ای در بحث های مدیریت مصرف و صرفه جویی بسیار موثر است و می تواند بازخوردی را به 

ذینفعان ارائه دهد. جوادیان زاده ابراز کرد: در اتاق شیشه ای وضعیت منابع و مصارف آب یک دشت به صورت شفاف و بر خط  در معرض دید عموم قرار می گیرد. 
مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای یزد عنوان کرد: وضعیت منابع دشت ها با استفاده از چاه های اندازه گیری آب های زیر زمینی یا چاه های پیزومتری مشخص و به صورت شفاف در 
سامانه ای برای اطلاع همه قرار می گیرد.وی گفت: اطلاع عموم جامعه از وضعیت منابع آب، برداشت ها، میزان برداشت ها، وخامت سفره های زیر زمینی  یا اتفاقات لحظه ای در دشت باعث صرفه 

جویی و مدیریت مصرف آب در استان می شود. 

الهام صالح      |        دولت سیزدهم اکنون با اجرای هفت طرح مغفول مانده ذخیره سازی گاز طبیعی، عزم خود را جزم کرده است تا در یک برنامه ۵ 
ساله منتهی به سال ۱۴۰۵ با هدف ایجاد ظرفیت برداشت ۱۱۴ میلیون مترمکعب در روز، عقب ماندگی های توسعه ای را جبران کند.

توسعه طرح های ذخیره سازی گاز طبیعی در دولت سیزدهم

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/04/06
شماره : 1431

  در دیدار با رئیس جدید بسیج رسانه استان 
گلستان؛

تربیت خبرنگار در تراز انقلاب اسلامی

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان به 
منظور تبریک فصــل نو خدمت، به دیدار رئیس 

جدید بسیج رسانه استان گلستان رفت.
ســیده حبیبــه مومنی : خبرنگار گلســتان 
-   بــه گزارش روابــط عمومی اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی گلستان، به منظور تبریک فصل 
نــو خدمت و گفت و گو درباره فضای رســانه ای 
اســتان، محمد مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
گلســتان با همراهی معاون فرهنگی و رسانه ای 
 و رئیــس گروه رســانه این دســتگاه اجرایی، به 
دیدار علیرضا همایون فر رئیس جدید بسیج رسانه 

استان رفت .
طرفیــن در این دیدار ضمــن تاکید بر اینکه 
جامعه رسانه باید همواره حفظ نظام، منافع انقلاب 
و ایران اسلامی و وحدت را در نظر داشته باشند، 
درباره مسائلی چون نقش رسانه در ترویج زیست 
عفیفانه، مقابله با هجمه های دشمن و امیدآفرینی 
در جامعه  و روایت پیشرفت به گفت و گو و تبادل 

نظر نشستند.
همچنین با اشــاره به اینکــه تربیت نیروی 
خبرنگار در تراز انقلاب اســلامی در دســتور کار 
 قــرار بگیرد، بر ضــرورت نقش رســانه ها برای

 جلب مشــارکت مردم بــرای انتخابات پیش رو 
تاکید کردند.

یادآوری می شود، در پایان این دیدار به رسم 
تکریم و تبریک، هدیه ای فرهنگی از سوی مدیرکل 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی گلستان تقدیم رئیس 

بسیج رسانه استان شد.

  نصب بالغ بــر 22 هزار علمک گاز در 
استان مازندران

طی سال گذشته صورت گرفت

مدیر عامل شرکت گاز استان مازندران، از نصب 
بالغ بر 22 هزار علمک در شهر ها و مناطق صعب 

العبور روستایی استان در سال گذشته خبر داد.
 به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان 
مازندران، قاســم مایلی رســتمی گفت: در سال 
1401، بالغ بر 22 هزار عدد علمک گاز جدید در 
سطح اســتان نصب شده که از این تعداد 6 هزار 
علمک در شــهر ها و 16هزار علمک در روستا ها 

بوده است.
 مدیر عامل شــرکت گاز مازندران با اشاره به 
صعب العبور بودن و دور دســت بودن روستا های 
باقیمانده و ســختی چندین برابری اجرای لوله 
گذاری در مسیر های ناهموار، سنگی و شیب دار 
گفت: تا پایان امسال تعداد 65 روستا ی این استان 

به شبکه سراسری گاز طبیعی متصل می شوند.
 مایلی رستمی تعداد علمک های نصب شده در 
مازنــدران را بیش از 856 هزار مورد عنوان کرد و 
گفت: از این تعداد 400 هزار مورد در شهر ها و 456 

هزار مورد در روستا ها نصب شده است.
هــزار   2 و  شــهر   59 اســت  گفتنــی   
 و 577 روســتا در اســتان مازنــدران از نعمت 

گاز بهره مند هستند.

به گزارش از وزارت نفت، ذخیره سازی گاز در مخازن طبیعی موجود زیرزمین مانند مخازن نفت و گاز 
تخلیه شده، سفره های آب زیرزمینی و گنبدهای نمکی، روشی متداول و شناخته شده برای جبران کمبود 
گاز مورد نیاز در جهان است.ذخیره سازی گاز طبیعی با هدف پوشش مازاد مصرف در فصل های سرد 
سال، ایجاد امنیت در تأمین گاز و تعادل در شبکه گازرسانی در زمان وقوع حوادث غیرقابل پیش بینی، 
پایداری صادرات گاز، ارزآوری و تقویت موقعیت ژئوپولیتیک کشور، تداوم تأمین گاز موردنیاز برای تزریق 
به مخازن نفتی با هدف ازدیاد برداشت، کاهش انتشار آلاینده ناشی از سوخت مایع جایگزین در نیروگاه 

و کمک به مدیریت شبکه گازرسانی نقاط مختلف کشور اجرایی می شود.
نخســتین آزمایش ذخیره سازی گاز در مخازن زیرزمینی سال 1915 در کانادا انجام و سال 1916 
نخستین تأسیسات ذخیره سازی گاز طبیعی در مخزن تخلیه شده در آمریکا احداث شد که اکنون بیش 

از 400 میدان ذخیره سازی در آمریکا و حتی مناطق گرمسیر آن به بهره برداری رسیده است.
کشورهای اروپایی هم که به طور عمده واردکننده گاز طبیعی هستند، همواره تلاش کرده اند بهنگام 
و به موقع و به منظور روبه رو نشــدن با زمســتان سخت، به ذخیره سازی گاز و خریداری آن از بعضی از 
کشورها مانند روسیه که با اطمینان خاطر از تأمین نیازهای داخلی، حجم بسیاری از گاز تولیدی خود را 
به درآمدزایی از طریق صادرات اختصاص داده است، اقدام کنند.در کشور ما هم به دلیل گسترش استفاده 
و تنوع مصرف گاز طبیعی و نبود تعادل بین عرضه و تقاضای آن در فصل های سرد، ضرورت برنامه ریزی 
برای ایجاد ذخایر راهبردی دوچندان شد، البته تا پیش از سال 86 ذخیره سازی به شکلی محدود دنبال 
می شد، اما پس از سرمای شدید در آن سال، تمرکز جدی تری روی این مسئله شکل گرفت و مطالعات 
و اقدام هایی از جمله بررسی 217 طرح ذخیره سازی زیرزمینی نفت و گاز آغاز شد. از مجموع طرح ها، 
بیش از 10 مخزن و گنبد نمکی برای ذخیره سازی شناخته شد که در فاصله سال های 86 تا 92، دو 
طرح مهم ذخیره سازی در کشور شامل مخزن شوریجه در استان خراسان رضوی با ظرفیت 2.2 میلیارد 
مترمکعب در سال و مخزن سراجه استان قم با ظرفیت 1.2 میلیارد مترمکعب در سال اجرایی شد تا با 
ذخیره سازی گاز در هشت ماهه گرم سال، در دوران اوج نیاز مصرف در فصل سرما، بتوان از این میدان ها 
برداشــت کرد.با آغاز به کار دولت سیزدهم بار دیگر طرح های ذخیره سازی گاز طبیعی در اولویت قرار 
گرفت و دولت با اجرای هفت طرح مغفول مانده ذخیره سازی گاز طبیعی در یک برنامه پنج ساله منتهی 
به سال 1405 با هدف ایجاد ظرفیت برداشت 114 میلیون مترمکعب در روز در فصل های سرد سال، 
عزم خود را جزم کرده است تا عقب ماندگی های توسعه ای را جبران کند.وزارت نفت و شرکت ملی گاز 
ایران برای تحقق این هدف توسعه فاز 2 ذخیره سازی گاز طبیعی در مخزن شوریجه به منظور افزایش 
ظرفیت ســالانه ذخیره ســازی 4.5 میلیارد مترمکعب در سال با حفاری 28 حلقه چاه جدید، توسعه 
ذخیره سازی گاز طبیعی در سراجه با هدف افزایش ظرفیت ذخیره سازی سالانه کشور  انجام شده است .

از استان های »پرُمراجعه« به مراکز درمانی تامین اجتماعی هستیم
میثم حجتی پور از مراجعه سه میلیون و 200 هزار نفر به مراکز درمانی تامین اجتماعی 
استان یاد کرد و افزود: با توجه به وجود حدود 700 هزار بیمه شده در استان، میانگین مراجعه 
هر بیمه شده به مرکز درمانی تامین اجتماعی در سال قبل چهار بار بوده است. وی معتقد 
است با توجه به این آمار، کرمانشاه از استان های پرمراجعه به مراکز درمانی تامین اجتماعی 
محسوب می شود.مدیر درمان تامین اجتماعی استان  کرمانشاه، مراجعه بیمه شدگان به 
مراکز درمانی تامین اجتماعی را شامل دو نوع مراجعه سرپایی و بستری اعلام کرد و ادامه 
داد: بیشترین حجم مراجعات و ارائه خدمات را در بخش سرپایی داریم.حجتی پور با تاکید 
بر اینکه در ارائه خدمات به مراجعان سرپایی با تمام توان و ظرفیت به صورت 24 ساعته 
کار می کنیم، خاطرنشان کرد: با توجه به حجم بالای مراجعات در بخش سرپایی که تعدادی 
از این مراجعات نیز غیرضروری است، اینکه مشکلاتی در ارائه خدمات پیش بیاید اجتناب 
ناپذیر است. وی حل مشکلات این بخش را نیازمند اصلاح فرهنگ هم در زمینه مراجعه 

به پزشک و هم مصرف دارو دانست که البته فقط مختص به استان کرمانشاه نیست و باید 
در سراســر کشور صورت بگیرد. وی اظهار کرد: اما در بخش بستری که مراجعات واقعی 
و ضروری است رضایتمندی خوبی داریم و حتی بیمارستان های تامین اجتماعی از نظر 
هتلینگ، فضای فیزیکی و امکانات برای بیمار و همراه نیز از بیمارستان های خوب به شمار 
می روند.مدیر درمان تامین اجتماعی استان کرمانشاه با بیان اینکه در حال حاضر بیش از 
90 درصد مراجعه به مراکز تامین اجتماعی مربوط به بیمه شدگان است، تاکید کرد: مجازیم 
10 درصد ظرفیتی که داریم در اختیار غیربیمه شده ها قرار دهیم که تلاش می کنیم از این 
ظرفیت به خوبی استفاده کنیم.مدیر درمان تامین اجتماعی استان کرمانشاه بخش دیگری از 
خدماتی که تامین اجتماعی در حوزه درمان ارائه می دهد را شامل درمان غیرمستقیم از طریق 
مراکز طرف قرارداد شامل بیمارستان ها، مراکز پاراکلینیک، مطب ها و داروخانه اعلام کرد و 
افزود: در این بخش نیز مطالبات مراکز طرف قراداد تا پایان پاییز سال 1401 تسویه شده و 

فقط 5 الی 6 مطالبات برخی مراکز را داریم که به محض تامین اعتبار پرداخت خواهد شد. 
وی همچنین اشاره ای هم به هزینه بالای تامین اجتماعی برای بخش درمان بیمه شدگان 
داشت که در سال گذشته حدود 450 میلیارد تومان بوده است.موضوع دیگری که حجتی 
پور به آن اشاره کرد پیشتازی تامین اجتماعی در زمینه نسخ الکترونیکی بود و یادآور شد: 
هم اکنون در مراکز ملکی صد درصد و در مراکز غیرملکی حدود 95 درصد نسخ الکترونیکی 
است که بازخورد مثبتی داشته و می توان گفت به خوبی جا افتاده است.مدیر درمان تامین 
اجتماعی استان کرمانشاه خاطرنشان کرد: یکی از برنامه هایی که در گام بعدی در دستور 
کار تامین اجتماعی قرار دارد » نظام ارجاع« است که نقش بسزایی در کاهش مراجعات 
غیرضروری به پزشکان متخصص و فوق تخصص خواهد داشت. به گفته وی، این طرح با 
پزشک خانواده متفاوت بوده و قرار است ابتدا به صورت پایلوت در برخی شهرهای کشور 

اجرا شود و در کرمانشاه نیز بسته پیشنهادی بومی شده برای این طرح تهیه شده است.

بهبود زیرساخت های انرژی در خراسان جنوبی در سایه حمایت دولتمردان
عملیات اجرایی خط انتقال گاز از شــمال سیستان و بلوچستان به جنوب خراسان 
جنوبی در شهرســتان نهبندان در حالی آغاز شد تا اجرای این طرح زیرساختی در 2 

مرحله سبب افزایش پایداری شبکه گازرسانی شرق کشور شود.
بیرجند- محمد قربانی - مراسم آغاز عملیات اجرایی خط لوله گاز دوراهی دشتک - 
نهبندان با حضور معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران، مدیرعامل شرکت 
مهندسی و توسعه گاز ایران، استاندار خراسان جنوبی، جمعی از مسئولان استانی و محلی 
در شهرستان نهبندان برگزار شد و وزیر نفت نیز این مراسم را به صورت ویدئو کنفرانس 
دنبال کرد.این پروژه با هدف افزایش پایداری شبکه گازرسانی در شرق و شمال شرق 
کشور اجرامی شود و قرار است با اجرای این پروژه حدود 11 میلیون متر مکعب روزانه 
به ظرفیت انتقال گاز در استان های شرقی افزوده شود.فاز اول این پروژه با اجرای 178 
کیلومتر خط انتقال 36 اینچ در ادامه خط لوله زاهدان - زابل گاز را به نهبندان می رساند 

و فاز دوم آن با اجرای 126 کیلومتر موجب اتصال این خط به سربیشه خواهد شد.
اجرای این خط نقش مؤثری در افزایش پایداری شبکه گازرسانی در استان های شرقی 
و شمال شرق در شرایط خاص دارد و با اجرای آن، شبکه گاز خراسان جنوبی از طریق 
سیستان و بلوچستان به شبکه گازرسانی جنوب کشور متصل می شود. این خط موجب 

تکمیل رینگ شبکه گاز در شرق کشور نیز می شود.

  خراسان جنوبی  به خط هفتم سراسری گاز متصل می شود
 مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران در مراســم کلنگ زنی عملیات اجرایی خط لوله 
انتقال گاز دشتک - نهبندان با بیان اینکه زمستان سال گذشته در تامین گاز  استان های 
خراسان رضوی و خراسان جنوبی مشکل داشتیم گفت: در راستای رفع این مشکل قرار 
است خراسان جنوبی  به خط هفتم سراسری گاز در سیستان و بلوچستان متصل شود.

مجید چگینی افزود: امروز شاهد شروع عملیات اجرایی تقویت شبکه انتقال گاز شرق 
کشور هستیم. جناب رئیسی نیز در سفر به خراسان جنوبی به اجرای هر چه سریع تر 
این موضوع تاکید داشتند و نمایندگان و مسئولان استان نیز پیگیر این موضوع بودند.

معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران گفت: در این راستا و با توجه به 
اینکه زمســتان گذشته در تامین گاز در استان های خراسان رضوی و خراسان جنوبی 
مشکل داشتیم )البته با تلاش همکاران در شرکت گاز خراسان جنوبی در خدمات رسانی 

به مردم وقفه ای پیش نیامد( بر آن شدیم امروز این عملیات اجرایی شود.
وی گفت: شرق و شمال شرق کشور باید از جهت زیرساخت های انتقال گاز تقویت 
شوند که در این راستا برنامه های مختلفی در دستور کار است که یکی از برنامه ها عملیات 
خط لوله انتقال گاز دشــتک به نهبندان است که قرار است خراسان جنوبی را به خط 

هفتم سراسری گاز در سیستان و بلوچستان متصل کند.
چگینی همچنین از در دست اقدام بودن خط لوله انتقال تربت حیدریه به دیزباد خبر 
داد و گفت: خط انتقال گاز تربت جام به صالح آباد نیز در دست اجراست و خط سراسری 

یازدهم نیز در دستور بوده و پیش بینی شده تا بیرجند ادامه داشته باشد.
معاون وزیر نفت بیان کرد: برای اجرای خط انتقال دشــتک به نهبندان 18 ماه در 
نظر گرفته شده که امیدواریم با تزریق به موقع اعتبارات، این طرح تا هفته دولت سال 
آینده به بهره برداری برسد.چگینی اظهار داشت: برنامه هایی که در دستور کار قرار داده ایم 
قطعا موجب پایداری خدمات رسانی گاز به منطقه شرق و شمال شرق کشور خواهد شد.

  اختصاص ۳۷۰۰  میلیارد برای انتقال گاز دشتک به نهبندان 
مدیر عامل شــرکت مهندســی و توسعه شرکت ملی گاز ایران نیز در این مراسم از 

اختصاص 3700  میلیارد برای انتقال گاز دشتک به نهبندان  خبر داد.
رضا نوشادی  اظهار داشت: انتقال گاز دشتک به نهبندان از بزرگترین طرح های وزارت 
نفت است که اعتبار در نظرگرفته شده برای مرحله اول طرح سه هزار و 700 میلیارد 
تومان است.مدیر عامل شرکت مهندسی و توسعه شرکت ملی گاز ایران گفت: مرحله اول 
طرح شامل ساخت مخزن مسیر بوده که در 90 کیلومتری انتهای مسیر اجرا می شود 

و مرحله دوم طرح نیز هشت ماه بعد اجرا خواهد شد.
مدیر عامل شــرکت مهندسی و توســعه شرکت ملی گاز ایران با تاکید بر مدیریت 
مصرف درست و بهینه گاز از تمام شهروندان خواست این موضوع را مدنظر قرار دارند.

استاندار خراسان جنوبی نیز در این مراسم گفت: انتقال گاز به استان تاکنون فقط 
از طریق خط لوله خراسان رضوی بوده است که در زمستان سال گذشته در زمان اوج 
مصرف دچار افت فشار شدیم و مجبو شدیم برای پایداری بخش خانگی بخش صنعتی 
و دولتی را تعطیل کنیم.جواد قناعت افزود: با پیگیری های نمایندگان و دیدارهایی که با 
وزیر نفت داشتیم و نظر مساعد رئیس جمهور قرار شد زیرساخت های استان در حوزه 

انرژی تقویت شود و با انتقال خط گار دشتک به نهبندان موافقت شد.

مدیر کل اداره تبلیغات استان یزد خبر داد

مدیر درمان تامین اجتماعی استان کرمانشاه:
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 ۲۹۴ میلیون دلار محصولات لرستان سال گذشته صادر شده و سهم گمرک استان از این رقم ۴۲ میلیون دلار بوده است که این امر نشان دهنده انزوای زیرساخت های گمرکی و دست 
خالی این استان محروم از دلارهای صادراتی می باشد.

به گزارش گمرک یک سازمان دولتی است که در زمینه واردات و صادرات کالا نظارت می کند تا الزامات قانونی توسط وارد کننده و صادر کننده انجام و محدودیت و ممنوعیت های لازم 
رعایت شده باشد همچنین گمرک در صورت تطبیق مشخصات کالا، تخفیفات و معافیت های لازم را به وارد یا صادرکننده اعمال و در زمینه صادرات و واردات کالا نظارت می کند تا تمامی 

حقوق و عوارضی که تعیین شده به درستی دریافت شود.
کارشناسان اقتصادی، گمرک را مرزبان اقتصادی کشور و از دستگاه های درآمدزا دانسته اند اما این ظرفیت در لرستان به انزوا کشیده شده است و صادرکنندگان این استان محروم رغبت 

و تمایل چندانی برای استفاده از این تشکیلات و تزریق سود حاصل از ارزهای صادراتی به استان ندارند.

 دست خالی لرستان از
 دلارهای صادراتی گمرک

 انقلاب ریلی دولت سیزدهم 
در سیستان و بلوچستان

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |     راه اندازی قطار مسافری خاش به زاهدان با هدف کاهش بار ترافیکی، تضمین سفری ایمن و 
کاهش تصادفات جاده ای در این مسیر مهم ارتباطی سیستان و بلوچستان یکی از دستاوردهای مهم دولت سیزدهم 

در توسعه این استان است.

  طلسم بیکاری خوزستان در مرز شکست 
است؟

 اســتان خوزســتان با وجود منابع و صنایع 
فــراوان و ظرفیت های گســترده در حوزه های 
مختلف اما با چالش جدی بیکاری روبروست که 
نیاز به راهکارهای علمی و تخصصی، تدوین سند 

و همکاری دستگاه های اجرایی دارد.
به گزارش اســتان خوزســتان با وجود منابع 
مختلف نفت، گاز، پتروشیمی، کشاورزی و ...از جمله 
استان های با نرخ بالای بیکاری در کشور است که 
پیامدهای اقتصادی، اجتماعی و دیگر موارد را به 
دنبال داشته است و یکی از علل مهاجرت از استان 

محسوب می شود.
جوانان مهمترین گروه درگیر با معضل بیکاری 
هستند که زندگی آنها را با مشکلات زیادی مواجه 
می کند به گونه ای که برای تامین مایحتاج اولیه 
زندگی، تشــکیل خانواده و بسیاری از موارد دیگر 
گرفتار شــده و دچار افسردگی و بی انگیزگی می 

شوند.
بزهکاری های اجتماعی، اختلافات خانوادگی، 
طلاق و بسیاری از چالش های دیگر از تبعات پدیده 

شوم بیکاری به شمار می رود.
به منظور شناسایی و بررسی علل و پیامدهای 
ایــن معضل در خوزســتان لازم اســت خلاها و 
کمبودهای اســتان معرفی شود و با ارائه راهکار و 
همکاری دستگاهها در جهت رفع این مشکل تلاش 
کرد.رییس جمهوری در سفر به خوزستان نیز بر 
رفع مشکل بیکاری و اشتغال زایی در خوزستان 
به عنوان یکی از اولویت های دولت ســیزدهم در 

این استان تاکید داشت.
آیت الله رییسی، نیروی جوان، کارآمد و اثر گذار 
را از جمله ظرفیت های مهم خوزستان دانشت و 
عنوان کرد: تلاش همه مســئولان در این استان 
باید بسترسازی برای اشــتغال و فعالیت جوانان 
باشــد و استفاده از نیروی بومی در همه بخش ها 
بر غیربومی اولویت دارد.به گفته رییس ســازمان 
مدیریت و برنامه ریزی خوزســتان، نتایج بررسی 
نرخ بیکاری سال ۱۴۰۱ از سوی مرکز آمار ایران 
نهایی نشده است اما تحقیقات سال ۱۴۰۰ مرکز 
آمار ایران در طرح اشتغال نشان می دهد که نرخ 
بیکاری خوزستان ۱۲.۶ درصد بوده که حدود سه 
درصد از میانگین کشوری بالاتر است و رتبه سوم 
را بین دیگر استان ها به خود اختصاص داده است.

دکتر مهرداد نیکو افزود: در صورت نهایی شدن 
نتایج بررسی نرخ بیکاری سال ۱۴۰۱ احتمال بهبود 
وضعیت و یا بدتر شدن وضعیت بیکاری استان نیز 

وجود دارد.

  اجــرای طرح هایی بــرای تامین آب 
سیستان

 مدیرعامل شــرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور گفت: در کنار پیگیری ها برای تأمین حقابه 
هیرمند، طرح هایی برای تامین آب منطقه سیستان 
بــا جدیت در حال اجراســت. اتابک جعفری روز 
دوشنبه در حاشیه ســفر به منطقه سیستان در 
جمع خبرنگاران اظهارداشــت: حقابه هیرمند از 
جمله موضوع های مهم و در دســتورکار دستگاه 
دیپلماسی است، بدون تردید تا احقاق حقوق مردم 
سیستان و بلوچستان پیگیری خواهد شد.وی ادامه 
داد: پیگیری جهت تحقق حقابه ایران از هیرمند از 
سوی دولت، وزارت نیرو و وزارت خارجه مورد تأکید 
قرار گرفته، ایران با همکاری کشور افغانستان پیگیر 
این حق و مطالبه اصلی مردم استان تا زمان حصول 
نتیجه است.این مقام مسوول با تاکید به وجود همت 
همگانی و دستور رئیس جمهور در رابطه با پیگیری 
جدی حقابه هیرمند ابراز امیدواری کرد: حقابه ایران 

از هیرمند در سریع ترین زمان به نتیجه برسد.
وی گفت: در کنار پیگیری مسوولان کشوری و 
استانی برای تحقق این مهم، طرح هایی در سیستان 
و بلوچســتان برای تامین آب در حال اجراست تا 
بتوان از این شرایط با تنش کمتری گذر کرد، به 

گونه ای که دغدغه های مردم کاهش یابد.
جعفــری افزود: طرح های پدافندی تأمین آب 
نیز برای منطقه سیستان و زاهدان تعریف شده و 
تاکنون عملیات اجرایی این طرح ها مطابق با برنامه 

زمان بندی پیش رفته است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/04/06
شماره : 1431

 بعد از پیروزی انقلاب اســلامی در ســال ۱۳۵۷، قطار توسعه سیستان و بلوچستان همزمان و همگام با سایر 
استان های کشور به حرکت در آمد اما عمق و ابعاد عقب ماندگی ها و محرومیت ها و بعضا سوء مدیریت ها، اجازه 

نداد تصویری مطلوب از توسعه این خطه، ترسیم شود.
خدمات متعددی در دولت سیزدهم از جمله عملیات لوله گذاری انتقال آب دریای عمان به سه استان سیستان 
و بلوچســتان، خراسان جنوبی و خراســان رضوی، بهره برداری از سد مخزنی کهیر، بهره برداری از طرح آبرسانی 
به ۱۵۵ روستای سیستان و بلوچستان، افتتاح بازارچه مرزی مشترک »پیشین« و خط تبادل برق میان ایران و 
پاکستان و ده ها ابر پروژه و طرح دیگر در این استان پهناور صورت گرفت که این امر امید را در دل مردم زنده کرد.

در همین راستا توسعه زیرساخت های حمل  و نقلی در سیستان و بلوچستان یکی از اصلی ترین شعارهای دولت 
سیزدهم بود که در این زمینه نیز اقدامات بی نظیری تا کنون در این استان انجام شده است.

راه اندازی قطار مسافربری خاش به زاهدان تنها یکی از اقدامات دولت مردمی رئیسی در توسعه زیرساخت های 
عمرانی سیســتان و بلوچســتان به شــمار می رود؛ بیان این مطلب بدان جهت است که با روی کار آمدن دولت 
سیزدهم و همت و تلاش برای راه اندازی و اتمام پروژه های عمرانی و اقتصادی موتور توسعه و پیشرفت این استان 

شتاب قابل توجهی پیدا کرده است.
با وجود این تفاسیر اواخر خردادماه شنیده شدن سوت حرکت نخستین قطار مسافربری در خط ریلی زاهدان 
به خاش و برعکس با هدف کاهش دادن خســارت های ناشــی از وقوع سوانح جاده ای در جاده دو طرفه خاش به 

زاهدان و نیز حمل و نقل و جابجایی مسافر با کیفیت بالا و ارزان امید را بیش از پیش در دل مردم ایجاد کرد.
شهرستان مرزی خاش سیستان و بلوچستان به سبب واقع شدن در شاهراه محور توسعه شرق کشور و وجود 
جاده های دوطرفه و ناایمن عرصه پرواز ققنوس مرگ و داغدار شــدن خانواده ها براثر حوادث ناگوار رانندگی در 
این محورهای پرتردد استدر شهرهای مختلف سیستان و بلوچستان پروژه های شاخص عمرانی از سوی دولت در 
حال اجرا و یا در حال بهره برداری اســت اما مردم شهرســتان خاش با بهره برادری از پروژه های گازرسانی و خط 
ریلی و راه اندازی قطار مسافری خاش به زاهدان شیرینی اجرای طرح های توسعه ای را چشیده و برخورداری از 

این رفاه را لمس کردند.
قطاری که به اذعان متولیان امر از نمونه های قطار تهران مشــهد بوده و در واگن های دو طبقه اتوبوســی به 
مســافران خدمات می دهد و با سرعت مطلوبی حرکت داشــته که امید می رود با افزایش آگاهی مردم و اطلاع 
رســانی های گسترده شاهد استقبال گرم مردم شهرســتان های خاش و زاهدان و نیز شهرهای همجوار در بهره 

مندی از این قطار باشیم.
در لحظات مختلف شبانه روز شاهد انتشار و دریافت خبرهای ناگوار وقوع سوانح رانندگی در جاده های دوطرفه 

خاش و فوت و جرح سرنشینان خودروها و داغدار شدن خانواده های هم وطن ایرانی و اتباع خارجی هستیم.
نبود بزرگراه و اتوبان، وجود جاده های ۲ طرفه و ناایمن، رعایت نکردن مقررات راهنمایی و رانندگی و قاچاق 
انســان و ســوخت زمینه را برای وقوع حوادث مختلف رانندگی در راه های سیستان و بلوچستان فراهم کرده و 
مردم این دیار هر هفته شاهد جان باختن تعدادی از هموطنان و یا اتباع بیگانه هستند.گستردگی و پراکندگی 
استان پهناور سیستان و بلوچستان، طولانی بودن فاصله بین شهرها و روستاها، نبود جاده های ۲بانده و بزرگراه 
و رفت و آمد و ترافیک بالای برخی جاده های این استان حوادث ناگواری را رقم می زند که جبران ناپذیر است.

گستردگی و پراکندگی 
استان پهناور سیستان 

و بلوچستان، طولانی 
بودن فاصله بین شهرها و 
روستاها، نبود جاده های 
۲بانده و بزرگراه و رفت و 

آمد و ترافیک بالای برخی 
جاده های این استان 

حوادث ناگواری را رقم می 
زند که جبران ناپذیر است.

۱۰۰ واحد تولیدی راکد در استان همدان به چرخه تولید بازگشت
 مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان همدان گفت: بیش از ۱۰۰ واحد تولیدی 
راکد در حوزه صنعت و معدن استان طی ۱۸ ماه گذشته و در دولت سیزدهم احیا شده 

و به چرخه تولید بازگشته است.
 احمد شــانیان در جمع خبرنگاران افزود: طی این مدت با وجود همه مشکلات و 
ســختی ها، میزان صدور پروانه های صنعتی در استان همدان بیش از ۲۶ درصد رشد 
داشته اســت.وی با بیان اینکه حفظ واحدهای تولیدی، صنعتی و معدنی موجود کار 
دشواری است و تداوم چرخه تولید یکی از مهمترین برنامه های اداره کل صمت استان 
است اظهار داشت: استان همدان در کارگروه رفع موانع تولید از رتبه بیستم کشور به 

رتبه پنجم صعود کرده است.
شانیان تصریح کرد: بیش از ۲۰ طرح توجیهی اولیه برای ورود سرمایه گذاران تهیه 

شده است و با برنامه ریزی دقیق در اختیار شرکت های سرمایه گذار قرار می گیرد.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اســتان همدان تاکید کرد: مشــکلاتی در زمینه 
ســرمایه گذاری وجود دارد که برای برطرف کــردن این موضوع زمین های دولتی در 

اختیار سرمایه گذاران قرار می گیرد و در رابطه با این موضوع شهرستان ملایر به عنوان 
نخستین شهرستان استان در این زمینه پیشگام شده است.وی با اشاره به اینکه در حوزه 
صنعت استان همدان اقدامات بسیار زیادی رخ داده است، افزود: خروجی دانشگاه ها زیاد 

شده است و بسیاری از افراد به دنبال شغل های دولتی هستند اما گاهی افرادی نیز به 
دنبال شغل هستند که با همت صورت گرفته در برخی از شهرستان های استان با کمبود 
کارگر مواجه هستیم.شانیان توضیح داد: باید به سمت صنایع هایتک)پیشرفته( حرکت 
و از دانش برای تولید استفاده کنیم.وی اظهار داشت: صدور گواهی کشف محدوده های 
لیتیوم در همدان یکی از دستاوردهای ارزشمند بود که مورد توجه بسیاری از رسانه ها 

قرار گرفت و موجه کاهش شدید قیمت لیتیوم در بازارهای جهانی شد.
وی با بیان اینکه در ۲ سال گذشته در وصول مطالبات بیش از چهار برابر رشد داشتیم، 
تصریح کرد: مزایده معادن چندین سال به تعویق افتاده بود اما در این مدت ۲ مزایده 
برگزار شده است.مدیرکل صنعت معدن و تجارت استان همدان گفت: بیش از ۳۴ درصد 
واحدهای صنعتی استان به معدن وابسته هستند که باید مواد اولیه آن را تامین کنیم.

وی با بیان اینکه متناسب سازی استخراج واقعی و سامان بخشیدن به معادن متروکه 
از دیگر برنامه های مهم ما محســوب می شود، افزود: توسعه خوشه ها و کارهای خرد 

پیگیری شد و در این زمینه ۴۰ درصد رشد داشتیم.

ســرعت زیاد خودروهای حامل قاچاق نه تنها جان راننده و سرنشــینان این خودروها بلکه سایر خودروهای عبوری در 
جاده های ۲ طرفه سیستان و بلوچستان در شمال و جنوب این استان را به مخاطره می اندازد.

تردد اکثر خودروهای ســبک و سنگین به مقصد زاهدان و چابهار و مرز سراوان و استانهای داخلی کشور از محورهای 
خاش انجام می شــود، بر همین اســاس جاده های دو طرفه خاش با حجم بالایی از تردد خودروها مواجه بوده و علاوه بر 
آن خودروهای حامل قاچاق سوخت و انسان و حتی تریلی های ترانزیت بار افغانستان از مبدا چابهار به مقصد مرز میلک 

سیستان این محورها را نا ایمن ساخته است.
استاندارد نبودن محورهای مواصلاتی استان پهناور سیستان و بلوچستان، سبقت های نابجا، وجود قاچاقچیان سوخت 
که عنوان بمب های متحرک را یدک می کشــند و قانون گریزی در حالی عوامل اصلی تصادفات جاده ای در جنوب شرق 
به ویژه مسیر خاش به زاهدان به شمار می روند که توسعه و راه اندازی مسیر ریلی در محورهای مواصلاتی این خطه می 

تواند بسیاری از تصادفات جاده ای را کاهش و عبور و مرور شهروندان را به اقصی نقاط استان هموار کند.
از این حیث راه اندازی قطار خاش به زاهدان در حالی امید را در دل شــهروندان و مســافران این خطه روشن کرد که 
مسافران در سفری ایمن و با آرامش با قطار سفر می کنند و نتیجه آن کاهش تصادفات رانندگی و کاهش مصرف سوخت است

بیان این مطلب بدان جهت است که سوختگیری خودروها در صف های طولانی جایگاه های عرضه بنزین نیز خود چالشی 
دیگر است که مردمان صبور این دیار با آن دست و پنجه نرم می کنند که جابجایی با قطار خود راهکاری بر این چالش است.

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور در مراسم راه اندازی قطار مسافری زاهدان - خاش؛ از 
آغاز عملیات ریل گذاری راه آهن چابهار ـ زاهدان حدفاصل خاش تا ایرانشهر به طول ۱۵۰ کیلومتر خبر داد و اظهارکرد: در 
راســتای تکمیل کریدور ریلی شمال ـ جنوب شرق کشور و مسیر ریلی زاهدان ـ چابهار، عملیات اجرایی قطعه سوم باند 

دوم محور ریلی زاهدان ـ خاش به طول ۳۳ کیلومتر و اعتباری بالغ بر ۶ هزار میلیارد تومان نیز آغاز شد.
خیرالله خادمی گفت: یکی از اولویت های اصلی دولت تکمیل کریدور ریلی شــمال ـ جنوب در شــرق کشور و توسعه 

مناطق کم برخوردار است که در قالب ۲ پروژه در برنامه کاری وزارت راه و شهرسازی قرار دارد.
وی ادامه داد: در زمان حاضر پیشرفت فیزیکی کل پروژه ۶۶ درصد است و طبق برنامه زمان بندی طی یک ماه آینده 

عملیات حفاری تونل های مسیر در ۴۰ دستگاه و عملیات اجرایی ۱۳۸ دستگاه پل بزرگ آن به اتمام می رسد.
مدیرعامل شــرکت ســاخت و توســعه زیربناهای حمل ونقل کشور با اشــاره به بهره برداری از راه آهن زاهدان ـ خاش 
اظهارکرد: کل مسیر ریلی زاهدان تا چابهار ۶۲۸ کیلومتر است و عملیات زیرسازی ۴۷۸ کیلومتر نیز با پیشرفت فیزیکی 

۸۵ درصد در حال انجام است.
یکی از اولویت های اصلی دولت سیزدهم تکمیل کریدور ریلی شمال ـ جنوب در شرق کشور و توسعه مناطق کم برخوردار 

است که در قالب ۲ پروژه در برنامه کاری وزارت راه و شهرسازی قرار دارد
معاون وزیر راه و شهرسازی با تأکید بر اولویت بندی اجرا و بهره برداری کل محور از اتمام عملیات اجرایی مسیر تا پایان 
سال ۱۴۰۴ خبر داد و گفت: به منظور اتمام عملیات اجرایی بخش های باقیمانده این مسیر ریلی ۱۲ هزار میلیارد تومان 

اعتبار مورد نیاز است.
وی همچنین در خصوص برنامه اجرایی بخش های دیگر کریدور ریلی شمال ـ جنوب در شرق کشور توضیح داد و افزود: 
قرارداد ســاخت مســیر ریلی زاهدان به سمت میلک با اعتبار ۱۲ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان منعقد شده و بزودی عملیات 
اجرایی آن آغاز می شود. ادامه مسیر به سمت بیرجند و در نهایت یونسی نیز در ۲۳ قطعه اجرایی تعریف که مناقصه بیشتر 
قطعات برگزار و طی ۲ ماه آینده پیمانکار کل ۹۰۰ کیلومتر مشخص شده و عملیات اجرایی آن آغاز می شود و بدین ترتیب 

یک تحول بزرگ در ساخت خطوط ریلی کشور آغاز می شود.
خادمی همچنین طول بزرگراه های در دســت ســاخت سیستان و بلوچستان را ۶۱۶ کیلومتر اعلام کرد و گفت: برنامه 
اجرایی بخش بزرگراهی تکمیل یکهزار و ۹۲۰ کیلومتر راه اصلی و بزرگراه در این اســتان اســت و عملیات اجرایی تمامی 

محورهای منتهی به مرکز استان در حال اجراست و تکمیل آنها اعتباری بیش از ۳۰ هزار میلیارد تومان نیاز دارد.
وی تکمیل کریدور بزرگراهی نوار ساحلی جنوب کشور در استان سیستان و بلوچستان را بخش دیگری از برنامه های 
وزارت راه و شهرسازی در این منطقه از کشور دانست و افزود: این کریدور از شرق دریای عمان تا غرب خلیج فارس امتداد 

دارد از پنج استان کشور عبور می کند.
مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور ادامه داد: ۳۱۲ کیلومتر از این کریدور در استان سیستان 
و بلوچســتان واقع شــده که عملیات اجرایی ۷۸ کیلومتر آن به اتمام رســیده و زیر عبور قرار دارد و عملیات اجرایی در 

بخش های دیگر نیز با روند خوبی در حال اجراست.

 تلاش برای رفع عقب ماندگی های تاریخی در سیستان و بلوچستان
محمد قلندرزهی یکی از ساکنان خاش در گفت وگو با خبرنگار ایرنا با بیان اینکه دولت سیزدهم تا به امروز نشان داد 
که به حق در صدد جبران عقب ماندگی های تاریخی در سیســتان و بلوچســتان است، اظهارکرد: خدمات دولت و اجرای 

طرح های توسعه ای قابل تقدیر است.
وی افزود: از دولت سیزدهم در راستای اجرای پروژه بزرگ خط ریلی خاش به زاهدان و راه اندازی قطار مسافربری در 
این مســیر قدردانی می کنیم، حرکت این قطار علاوه بر ارزان بودن آن با کیفیت مطلوب و ایمن تر می تواند به مســافران 

خدمات دهی داشته باشد.
عبدالوهاب ریگی دیگر شــهروند خاشــی نیز در گفت وگو با خبرنگار ایرنا با بیان اینکه در شرایط دشوار گرانی ها توان 
مســافرت با خودروهای شــخصی و یا کرایه ای با قیمت های بیش از ۱۵۰ هزار تومانی را نداریم، ادامه داد: راه اندازی این 
قطار یکی از اقدامات مهم و ارزشــمند دولت برای حمایت از مردم محروم منطقه به شــمار می رود که امیدواریم در تداوم 

این مسیر شاهد راه اندازی قطار به مقصد تهران و سایر استان ها نیز باشیم.
فرماندار خاش در خصوص راه اندازی نخســتین قطار مسافری خاش به زاهدان در گفت وگو با خبرنگار ایرنا بیان کرد: 
کاهش بار ترافیکی و سفر ایمن که ناشی از افزایش رفت و آمد روزانه مردم بین خاش و زاهدان بوده از طریق توسعه قطار 

محلی و حومه ای مورد توجه ویژه دولت قرار گرفته است.
صاحب گل صالحی با بیان اینکه قطار محلی خاش - زاهدان در راستای خدمت رسانی به مردم شهرستان خاش راه اندازی 
شــده اســت، افزود: این قطار محلی برای افرادیکه به منظور کار، درمان و تحصیل از خاش به مرکز استان سفر می کنند 
مناسب است.وی ادامه داد: قطار محلی خاش - زاهدان دارای ۲ سالن و هر واگن ۱۰۸ صندلی با ظرفیت ۲۱۶ نفر، هر روز 

از خاش ساعت ۶ صبح به مقصد زاهدان و از زاهدان نیز در ساعت ۱۶ به مقصد خاش حرکت می کند.
فرماندار خاش اظهارکرد: کرایه هر نفر با این قطار، ۲۹ هزار تومان بوده که مسافران می توانند از طریق اپلیکیشن های 

دریافت بلیط و مراجعه حضوری نسبت به دریافت بلیط اقدام کنند.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

مدیر اجرای احکام مدنی متمرکز دادگستری شهرستان ارومیه  
ابراهیم جعفر نژاد 

آگهی  مزایده اموال منقول نوبت اول 
در پرونـده اجرائـی کلاسـه 0140218 محکوم علیه رافت درباسـی محکـوم به پرداخت 
مبلـغ 1/600/000/000 ریـال از بابـت محکوم بـه در حق محکوم له بانک رفـاه کارگران و 
پرداخـت نیم عشـر دولتـی در حق صنـدوق دولت می باشـد. با توجه بـه ارزیابی یک 
خـط تلفـن همـراه و ابـلاغ در فـرج قانونی و عـدم تعرض بـه نظریه کارشـناس خبره 
اتحادیـه بـه مرحلـه فروش رسـیده و بـا رعایت قانـون اجـرای احکام مدنـی  بفروش 

می رسـد.
مشخصات اموال منقول :

در راسـتای اجـرای حکـم و وصـول مطالبـات بـا توجه بـه ارزیابـی کارشـناس خبره 
اتحادیـه نسـبت بـه یک خـط تلفن همـراه اول متعلـق به رافت دربایسـی به شـماره 
09141417573 بـه قیمـت پایـه کارشناسـی 700/000/000 ریـال بـه فروش می رسـد.

مزایـده راس سـاعت 9:30 صبح روز یکشـنبه مورخـه 1402/04/18 در اجـرای احکام 
مدنـی متمرکز واقـع در بلوار دسـتغیب سـاختمان دادگاه های عمومی انقـلاب ارومیه 
در اجـرای قانـون اجـرای احـکام مدنـی در سـالن اجتماعـات برگـزار خواهـد شـد 
.متقاضیـان مـی تواننـد در محـل مزایـد حاضـر و 10درصـد کل مبلغ فـی المجلس به 
حسـاب سـپرده دادگسـتری با اخذ شناسـه واریز از شـعبه اجرای احکام اقـدم که  در 
صـورت انصـراف در حق صنـدوق دولت ضبط خواهد شـد و الباقی مبلـغ ظرف مهلت 
مقـرره در قانـون حداکثـر یک ماه اخـذ و در ضمـن مال متعلـق به کسـی خواهد بود 

کـه بالاترین قیمـت را ارائـه نماید .
در اجـرای ماده 125 قانـون اجرای احکام مدنی بـا حضور دادورز اجرایـی آقای کریمی 

به فروش خواهد رسـید .
حبیب اله بابایی 
 رئیس ثبت اسناد و املاک سنقر-کرمانشاه

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک سنقر
 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی

 و ساختمان های فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 

و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
برابررای شماره 1402603160090000057 مورخ 1402/03/03 هیات اول 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک سنقرتصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم 
فریده قیاسی، فرزند علیداد، به شماره شناسنامه 251 صادره از در ششدانگ یک 
قطعه باغ به مساحت 1210/21 مترمربع درقسمتی ازپلاک یک فرعی از2109 
اصلی واقع درشهرستان سنقر وکلیایی، اراضی میانجوی، باغات میانجوی، ضلع شمالی 
بلوارکشاورز خریداری ازمالک رسمی کل وراث اله حسین وحسین و محمدآقا و 
 عباسقلی تاروردی زاده محرزگردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در
2 نوبت به فاصله 15روز آگهی می شود، درصورتی که اشخاص نسبت به صدورسند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند، می توانند ازتاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت 2ماه اعتراض خودرابه این اداره تسلیم وپس ازاخذ رسید، ظرف مدت یک 
ماه ازتاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است درصورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادرخواهد شد. 3/27 م الف
تاریخ انتشارنوبت اول: 1402/04/06
تاریخ انتشارنوبت دوم: 1402/04/21
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فایزالاماریمادرکیلیانامباپهحسابهایقطرورئالمادریدرابرایرسیدنبهبهترینتوافقبهچالشمیکشدوقدمبهقدمآیندهپسرشراتعیینمیکند.
فایزادربسیاریازچیزهاشبیهفلورنتینواست.آنهابیشازحدوباافرادزیادیدرارتباطهستند،حدومرزوفیلتریندارند.دیگرشباهتایندوشخصیتبزرگحالحاضردنیایفوتبالایناست
کههردوافرادبسیارباهوشیهستندهمهسعیمیکننددنبالروراهآنهاباشند.منبعیکهباهردوشخصیتدرارتباطبودهاستبهرلووتأکیدکردههردونفرهمیشهبرایمنافعخودتاآخرمیجنگند.
مادرامباپهشخصیتبسیارمهمیدرطولدورانحرفهایپسرشبهحسابمیآیدودرآیندهنزدیکاینمردفرانسوینقشکلیدیخواهدداشت.رئالمادریدشخصیتلاماریرابخوبیمیشناسد
ویکفردآگاهبامذاکراترئالیهابالاماری،اورااینگونهتوصیفمیکند:»فایزایکمذاکرهکنندهجاهطلباست.اوهمیشهچیزهایبیشتریمیخواهدومیداندچگونهاینکارراانجامدهد.گوش
کنیدوگوشدهید،اوبسیارباهوشاست.«تأثیرفایزارویزندگیکیلیانقبلاًدرجامجهانی2018،کهفرانسهقهرمانشد،بازتابزیادیداشت.امباپهدرمصاحبهایدرروسیهدرموردارتباطبا

مادرشاعترافکرد:»منهمهچیزرابهاومیگویم...حتیدرمورددوستدخترم.اوهمهچیزرامیداند.اومعتمدترینفردبرایمناست.اوبیشازهمهدرهرشرایطیازپسرشدفاعمیکند.

 رئال در انتظار تصمیم
 مادر امباپه

  اســتقلال در پرونده یک لژیونر و یک 
پزشک محکوم شد

جدیدترینآرایکمیتهوضعیتفدراســیون
فوتبالصادرشد.

کمیتهوضعیتفدراسیونفوتبالآرایجدید
خودرابهشرحزیرصادرکرد:

*درپــیشــکایتوحیدنیکنامازباشــگاه
فولادخوزســتان،اینباشــگاهبهپرداختمبلغ
900میلیونریالبابتاصلخواستهومبلغ19
میلیونو620هزارریالبابتهزینهدادرسیدر

حقخواهانمحکومشد.
*باتوجهبهشکایتحسنمرادیفرازباشگاه
نفتمسجدسلیمان،اینباشگاهبهپرداختمبلغ
4میلیاردو740میلیونریالبابتاصلخواسته
ومبلغ103میلیونو332هزارریالبابتهزینه
دادرســیدرحقخواهانمحکومشد.همچنین
کمیتهوضعیتنسبتبهدعویخواهانبهمیزان

660میلیونریالقرارردصادرکرد.
*درپروندهشکایتعباسیحییبیگیازباشگاه
آلومینیوماراک،اینباشگاهبهپرداختمبلغ28
میلیــاردریالبابتاصلخواســتهومبلغ610
میلیونو400هزارریالبابتهزینهدادرسیدر

حقخواهانمحکومگردید.
*درپیشــکایتشــاهدعریانیازباشــگاه
استقلال،اینباشگاهبهپرداختمبلغ3میلیاردو
300میلیونریالبابتاصلخواستهومبلغ71
میلیونو940هزارریالبابتهزینهدادرسیدر

حقخواهانمحکومشد.
*باتوجهبهشکایتامیرحسینحسینزادهاز
باشگاهاستقلال،اینباشگاهبهپرداختمبلغ21
میلیاردو396میلیونو366هزارو914ریالبابت
اصلخواستهومبلغ466میلیونو440هزارو
853ریالبابتهزینهدادرســیدرحقخواهان
محکومشد.همچنینکمیتهوضعیتنسبتبه
دعویخواهانبهمیزان753میلیونو633هزار

و86ریالقرارردصادرکرد.
*درپروندهشکایتآرشرضاوندازباشگاهفولاد
خوزستان،اینباشگاهبهپرداختمبلغ5میلیارد
ریالبابتاصلخواستهومبلغ109میلیونریال
بابتهزینهدادرسیدرحقخواهانمحکومشد.
*درپیشکایتوحیدهمرازازباشگاهدریای
کاســپینبابل،کمیتهوضعیتنسبتبهدعوی

خواهانقرارردصادرکرد.

  ســعودی ها دســت از ســر طارمی 
برنمی دارند

ستارهایرانیپورتوهمچناندرراداررسانههای
عربستانیقراردارد.

مدیربرنامهمهدیطارمیستارهایرانیپورتو
امــروزاعلامکردموکلشقصدترکفوتبالاروپا
رانداردوتاکیدکردبهپیشــنهادهایعربستان

فکرنمیکند.
امارسانههایعربســتاندستازسرمهدی
طارمــیبرنمیدارند.ســایت»الشــبابیه«در
جدیدترینخبرمدعیشــدمهدیطارمیبرای
رهبریخطحملهالهلالدرفصلآیندهبســیار

نزدیکاست.
همچنینطبقگزارشهایرسیدهازاروپاستاره
تیمملیایرانموردتوجهدوباشگاهبزرگمنچستر

یونایندومیلانقراردارد.
پورتوبرایفروشطارمیاعلامآمادگیکرده
واگرپیشــنهاد20میلیونیوروییبرایجذب
ستارهایرانیبرسدحاضربهفروشآقایگللیگ

پرتغالاست.

 هافبک تیم ملی ایران از قهرمان امارات 
جدا شد

احمدنوراللهیهافبکملیپوشکشورماندو
فصلپیشبعدازدرخششدرترکیبپرسپولی

تصمیمگرفتلژیونرشود.
نوراللهــیدرآنزمانبهشــبابالاهلیدبی
ملحقشد.ستارهسابقپرسپولیسفصلگذشته
بادرخششبههمراهشبابالاهلیقهرمانلیگ

اماراتشد.
قراردادنوراللهیباتیمشهردبیبهپایانرسید
وامروزاعلامکردبهصورترسمیازشبابالاهلی
جداشد.طبقگزارشهایرسیدهازاماراتهافبک
ملیپوشکشــورمانباالوحدهاماراتبهتوافق

رسیدهاست.

فراموش نکنیم تیم ملی 
فوتبال آرژانتین در 

دیداری دوستانه با ترکیب 
کامل خود برابر استرالیا به 

میدان رفت و اتفاقی هم 
رخ نداد. آیا دو تیم از نظر 
رنکینگ و جایگاهی که 

در فوتبال دنیا دارند با هم 
قابل قیاس هستند؟ البته 

ما هم به فدراسیون فوتبال 
درخواست بازی با تیم های 
خوب و مطرح را داده ایم اما 
نباید فیفادی ها را از دست 
داد و به دنبال آن هستیم 

تا از فرصت ها بهترین بهره 
را ببریم.

ورزش 

سعید جمشیدیان    | سرمربی تیم ملی فوتبال گفت: باید در خصوص واکنش هایی که برخی از دوستان ما داشتند بگویم خودتان رزومه افرادی مانند 
الهویی را بررسی کنید و ببینید او شرایط لازم را دارد یا خیر.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/04/06
شماره : 1431

امیرقلعهنویــیدرخصوصانتقادهاییکهبهحضورتیمملی
فوتبالدرتورنمنتکافاشد،اظهارداشت:شایدبرخیازدوستان
اطلاعاتکاملوجامعینداشــتهباشندهرچندهمهنظرهابرای
منمهموارزشــمنداستوهمهآنهاراهممیشنوم؛ولیبرخی
اظهارنظرهاهمازرویبیاطلاعینیستکهدلیلآنهممشخص
اســتامامنیکســئوالدارم،؛اگرتیمملــیبهتورنمنتکافا
نمیرفتبایدچهمیکردیم؟یکفرصتوزمانمناســبرابرای
چندبازیازدســتمیدادیمودرآنشرایطهمامکانجابجایی
وجایگزینینبــود.ویادامهداد:فراموشنکنیمتیمملیفوتبال
آرژانتیندردیداریدوســتانهباترکیبکاملخودبرابراسترالیا
بــهمیدانرفتواتفاقیهمرخنداد.آیادوتیمازنظررنکینگو
جایگاهیکهدرفوتبالدنیادارندباهمقابلقیاسهستند؟البتهما
همبهفدراسیونفوتبالدرخواستبازیباتیمهایخوبومطرح
رادادهایمامانبایدفیفادیهاراازدستدادوبهدنبالآنهستیم

تاازفرصتهابهترینبهرهراببریم.
سرمربیتیمملیفوتبالایرانتصریحکرد:قرقیزستانباروسیه
بازیکردودوتیمتادقایقپایانیبانتیجهیکبریکمســاوی

بودند؛امادرلحظاتپایانیگلخوردندوآنبازیراواگذارکردند
یاســایرنتایجیکهشــاهدبودیم.واقعیتایناستآنطوریکه
دوستانتبلیغاتمنفیمیکنند،نیستواعتقاددارممایکتیم
خوبراجمعکردهایم،البتهدرابتدایبازیباازبکستانآناتفاق
ومصدومیتشدیدبرایبیرانوندبهوجودآمدکهازهمینجااز

فرصتاستفادهمیکنموبرایاوآرزویسلامتیدارم.

  واکنش ۴ ستاره به پیشنهاد قلعه نویی
قلعهنوییدرادامهگفت:اینرابرایاولینبارمیگویموتاامروز
درجاییمطرحنشدهاست.وقتیمیگویممایکتیمخوبومتحد

هستیمبرایهمیناتفاقاتاست.
قبلازآغازتورنمنتکافامنبه4بازیکناعلامکردماگرتمایل
داشتهباشندمیتواننداستراحتکنندودراینمسابقاتبهمیدان
نروندامامهدیطارمی،احســانحاجصفی،علیرضاجهانبخشو
سردارآزمونگفتندبهعشقتیمملیوبرایحضوردراینمسابقات

آمادههستندونمیخواهنداستراحتکنند.
ازسوییدیگردربازیباازبکستانشاهدبودیمسعیدعزتاللهی

آنطورآسیبدیدوخونریزیداشت،بااینکهبارهابهاوگفتمبیرونبیایدوسلامتیاشمهمتراز
بازیاســتاماتصمیمگرفتدرخدمتتیمبماندودرآنشرایطبرایموفقیتتیمملیتلاش

کند.اینمسائلبرایماارزشمنداستواتحادوهمدلیتیمرانشانمیدهد.

  مربی خارجی تیم ملی هم قرارداد ندارد
ســرمربیتیمملــیفوتبالایرانتصریحکــرد:فراموشنکنیممهدیطارمیدرشــرایطی
اســتکــهبایدتیمآیندهخــودراانتخــابوقراردادشراثبــتکنداماباهمهاینشــرایط
اعــلامکــرددرکافاحضورخواهدداشــت.درتیمملیدرســنواتگذشــتهبعــدازهربردو
پیــروزیپــاداشتعلقمیگرفتاماامــروزبدوندریافتیکریالتنهابــایکهدفبهمیدان
میرودوایننشــانمیدهدهمهدرخدمتتیمملیهستندوبرایاعتلاینامایرانوتیمملی

فوتبالبازیمیکنند.
ویدربارهاینکهکادرفنیتیمملیهمچنانبدونقراردادبهکارخودادامهمیدهدگفت:فعلا
قراردادنداریمامافدراســیوندرتلاشاســتتااینکارراانجامدهد.مربیخارجیتیمملیهم
قراردادندارد.بااینوجوددرکنارمابود.اینیکاتحادزیباستوبازیکنانباهمدلیدرکنارهم

براییکهدفمشخصبهمیدانمیروند.

  تلاش سرمربی تیم ملی برای تغییر نگرش
قلعهنوییتاکیدکرد:فدراسیونازنظرمالیشرایطخوبیندارداماهمهماباتمامتواندرخدمت
تیمملیهســتیمتابتوانیموظیفهودِینخودرااداکنیموهیچمنتیهمبرســرکسینداریمو
تالحظهایکهباشیمباتمامقواتلاشخواهیمکردتابتوانیمتیمملیرابهموفقیتبرسانیم.وی
یادآورشد:منبهدنبالتغییرنگرشهستمواینموضوعزمانبراستچراکهتیمملیسالهابا

یکتفکرخاصبهزمینمیرفتواینتغییرنگرش،نیازمندزماناست.
منآیندهراروشــنمیببینموامیدوارمبتوانیمبهاهدافیکهداریمبرسیم.اینمربیدرمورد
گلهاییکهتیمملیفوتبالایراندرتورنمنتکافادریافتکردافزود:درموردگلاولبهبازیکنان
هشــداردادهبودیمدرآننقطهاززمیننبایدخطاکنندکهرعایتنشــد،ازسوییدیگربازیکن
افغانســتانکهآنضربهکاشــتهخوبرازدلژیونراستودرخارجازافغانستانبازیمیکند.در
موردگلدومنظرهاراقبولدارموبایددرموردسیستمدفاعیبیشترکارکنیمامااینهمبخشی

ازتاوانتغییرنگرشمندرفوتبالاستکهبایدبپردازیم.

  هزینه ای که قلعه نویی حاضر است پرداخت کند
سرمربیتیمملیفوتبالدرموردسبکبازیومدلحرکتیاینتیمگفت:درمدلماتقریباً
بادروازهبان4نفررویضدحملاتمتمرکزهستندو7نفردرحملاتحضورپیدامیکنند.من
بازیدفاعیرادوستندارموبهدنبالبازیهجومیوزیباهستم.ایننوعبازیهاهزینهداردومن
حاضرمکهاینهزینهراپرداختکنم.منایرانیهاراقبولدارموبهقابلیتها،ظرفیتوپتانسیل

آنهااعتقاددارمومیدانمشعورفنیمامیتوانددربینبرترینهاباشد.
قلعهنویییادآورشد:مندرهرتیمدیگریکهمسئولیتداشتمباهمینسبکبازی،تیممرا
بهزمینمیفرستادموبیشترینگلزدهوآقایگلیراهمدرنهایتازآنخودمیکردیمواین
رادرعملهمثابتکردیم.تیمملیراهمبهسمتهمینسبکمیبرمامااعتقاددارمبایدبیشتر

کارکنیموفرصتهایبهتریرابرایتیمملیفراهمکنیم.
ویادامهداد:کادرفنیماقابلیتهایبســیاریداردواینجابایددرخصوصواکنشهاییکه
برخیازدوستانماداشتندبگویمخودتانرزومهافرادیمانندالهوییرابررسیکنیدوببینیداو

شرایطلازمراداردیاخیر.
سرمربیتیمملیفوتبالدرپایانخاطرنشانکرد:فاکتورهاییمانندآکادمیکبودن،تخصص،
دانش،کارهایاجراییومسائلیازایندستراوقتیبررسیمیکنیممیبینیمفردیمانندالهویی
شایســتهحضوردرکادرفنیتیمملیفوتبالاســتواینبرایسایرنفراتکادرفنیهمصدق

پیدامیکند.
حمیدمطهریسالهاتجربیاتارزشمندیداشتهوفینالآسیارادیدهوباپرسپولیسعناوین
قهرمانیرابهدستآوردهاست،آندوتیموریانورحمانرضایینیزهمینشرایطراداشتهوضمن

حضوردرلیگهایاروپاییتجربیاتارزشمندیدارندونبایداینمسائلرانادیدهگرفت.

سیستم هجومی من هزینه داردسیستم هجومی من هزینه دارد

خبری از هیچ مربی جدیدی نیست!

۲ گزینه خارجی استقلال را بشناسید

خیلیازمربیانیکهفصلگذشتهنتوانستندانتظاراترابرآوردهکنندوبیشتریک
مربیناکامبودند،ازتیمیبهتیمدیگرمنتقلشدهاندوهیچمربیجدیدیواردچرخه
لیگبرترنشدهاست.نقلوانتقالاتتابستانیبیستوسومیندورهلیگبرتردرحالی
آغازشــدهاستکهمربیانبیشترینجابجاییراتاکنوننسبتبهبازیکنانداشتهاند!
ساکتالهامیازهواداربهمسرفسنجانرفتتاجایاورامحمودفکریازسایپابگیرد.
مجتبیحسینینیزازپیکانبهآلومینیوماراکرفتتاجایسیدمهدیرحمتیرادر
حالیبگیردکهبهقائمشهررفتهاستتاهدایتنساجیرابرعهدهداشتهباشد.روندی
تکراریدرفوتبالایرانکهباجابجاییمحمدربیعیازمسبهذوبآهنادامهداردو
احتمالادرچندروزآیندهنیزمهدیتارتارتجربهدیگریرادریکباشگاهلیگبرتری

برعهدهبگیردتاچرخهکاملجابجاییهایسرمربیانراکاملکند.
فوتبالباشــگاهیایراندرحالیرویکاکلچندسرمربیمشخصمیچرخدکه
هیچورودیجدیدیندارد.باوجوداینکهامیرقلعهنوییسرمربیتیمملیبزرگسالان
ورضاعنایتیهدایتامیدهایفوتبالایرانبرعهدهگرفتهاستاماهمچنانمربیانی

تکراریدرفوتبالباشگاهیایرانتیممیگیرند.
جابجاییدربینمربیانداخلیدرحالیاوجگرفتهاستکهکمترینتغییردربین

تیمهایمدعیقهرمانیرخدادهاست.

یحییگلمحمدیباپرسپولیسراهشراادامهمیدهد.ژوزهمورایسنیزسپاهان
راهمچنانهدایتخواهدکرد.پاکوخمزنیزقراراســتباردیگرفرمانتراکتوررادر
دستبگیردتارؤیایهوادارانشبرایخلققهرمانیراهدایتکند.استقلالتهرانتنها
تیمیاستکهسرمربیخودراتغییردادتاجوادنکونامجایریکاردوساپینتورابگیرد.
اوکهفصلگذشتههدایتفولادخوزستانرابرعهدهداشتدراواسطفصلتصمیم
ناگهانینسبتبهجداییازاهوازیهاگرفتتاباحاشیههایفراوانازفولادجداشده

وعلیرضامنصوریانجایشرابگیرد.
تیمهایمیانهفصلهمیشــگیلیگبرتردرحالیتغییراتگستردهدررأسکادر
فنیخودگرفتهاندکهخروجیچندسالاخیرآنهابههیچوجهمثبتنبودهاستاما
بازهمتغییررابرثباتترجیحدادندتاهمچنانبازیباجایگاهسرمربیبیناسمهای
همیشگیجابجاشود.نسلتکراریمربیانداخلیفوتبالباشگاهیکشوردرحالیادامه
داردکهکمیتهآموزشفدراسیونفوتبالبهتازگیدورهایمربیگری سطح A تا D را برگزار 
کرده است اما همچنان اسم های تکراریهدایتتیمهایلیگبرتریرابرعهدهدارند.

یکمهاجماهلکنگوویکمهاجمروس،بازیکنانخارجیمدنظراستقلالبرای
فصلجدیدلیگبرترهستند.استقلالکهبهتازگیجوادنکونامرابهعنوانسرمربی
منصوبکرده،بهدنبالتقویتتیمبرایحضورقدرتمندانهدرلیگبیســتوسوم
استوبههمینخاطردوبازیکنخارجیرامدنظرقراردادهاست.قراراستفیلماین
دوبازیکنخارجیکهبهاستقلالپیشنهاددادهشدهاندازسوینکونامموردبررسی
قراربگیردودرصورتلزومنسبتبهحضورآنهادرتمریناتودرصورتتاییدنسبت

بهجذبشاناقدامصورتگیرد.

  بریت آسومبالونگا
اینمهاجم30سالهاهلکنگواست.ازباشگاههاییکهدرآنبازیکردهمیتوان
بهناتینگهامفارســت،میدلزبورو،آدانادمیراسپوروواتفورداشارهکرد.اوتاکنون8

بازیملیویکگلملیدرپروندهدارد.اودرفصلیکهگذشتدرواتفوردبودودر
11بازیبرایاینتیم2گلبهثمررساند.اودر6بازیازابتدادرترکیبتیمشقرار

داشتودر5بازینیزبهعنوانبازیکنتعویضیبهزمینبازیآمد.

ارزشاینبازیکندرسایتترانسفرمارکت2میلیوندلارذکرشدهاست.

  ایوان ایگناتیف
اینمهاجم24ســالهبرایتمامتیمهایپایهدرروسیهبازیکردهودرتیمزیر
21ســالروســیهنیزسابقهبازیداردولیبهتیمملیکشورشدعوتنشدهاست.
اودرتیمهایکراسنودار،روبینکازان،لوکوموتیومسکووسوچیبازیکردهاست.

اوقراردادشراباروبیندر27ژوئن2022فسخکردوراهیلوکوموتیوشدودر
20بازی5گلبهثمررساند.یکیازروزهایدرخشاناوهتتریکدر11دقیقهمقابل
اورنبورگبودودرنهایتدرژوئن2023لوکوموتیوراترککردوبهسوچیپیوست.
ارزشاینبازیکندرســایتترانسفرمارکت1میلیونو200هزاردلارتخمین

زدهشدهاست.
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برای اولین بار، دانشمندان زیرشاخه جدیدی از 
افسردگی را شناسایی کرده اند که شامل اختلالات 
شــناختی بارزتر است و از این طریق تشخیص و 

درمان بیماری ها تسهیل می شود.
 به نقل از نیواطلس، محققان دانشگاه استنفورد 
از بررسی ها، آزمایش های مبتنی بر مصرف دارو و 
اسناد تصویربرداری از مغز برای ترسیم اختلالات 
شناختی اســتفاده کردند که با رفتار هایی مانند 
دشواری در برنامه ریزی برای آینده، عدم کنترل 
خود، تمرکز ضعیف و ســایر مســائل مربوط به 

عملکرد اجرایی مشخص می شود.
مشــکلات مربوط به عملکرد اجرایی از مدتی 
قبــل به عنوان عامل اساســی تشــدید اختلال 
افســردگی شــناخته شده اســت و دانشمندان 
استدلال می کنند که برای ۲۷ درصد از مبتلایان، 
این مسئله غالب است و اکثر دارو های فعلی این 
مشکل را حل نمی کنند. حدود پنج میلیون نفر 
تنها در ایالات متحده مبتلا به افسردگی هستند.

لین ویلیامز، نویسنده ارشد و استاد روانپزشکی و 
علوم رفتاری، می گوید: »افسردگی در افراد مختلف 
بــه روش های متفاوتی بــروز می کند، اما یافتن 
اشتراک ها – مانند نمونه های مشابه عملکرد مغز – 
به متخصصان پزشکی کمک می کند تا با شخصی 
کردن مراقبت ها، به طور مؤثری شرکت کنندگان 
را درمان کنند.«برای تکمیل این مطالعه، به ۱۰۰۸ 
بزرگســال مبتلا به اختلال افسردگی اساسی که 
دارو مصرف نمی کردند، یکی از ســه داروی ضد 
افسردگی رایج داده شد - اسیتالوپرام )معروف به 
Lexapro( و سرترالین )Zoloft( که روی سروتونین 
اثر می کند و ونلافاکسین-XR )Effexor( که روی 
ســروتونین و نوراپی نفرین اثر می کند.. در پایان 
هشت هفته، ۷۱۲ شرکت کننده مطالعه را تکمیل 
کردند. همچنین اطلاعات ام آر آی این افراد هم 

بررسی شد.
دکتر لورا هک، نویســنده ارشد این مطالعه و 
استادیار روانپزشکی و علوم رفتاری، گفت: »این 
مطالعه بسیار مهم است، زیرا روانپزشکان ابزار های 
اندازه گیری کمی برای تشخیص افسردگی و کمک 
به تصمیم گیری در مورد درمان دارند و بیشتر به 
مشاهدات و گزارش های شخصی تکیه می کنند. 
تصویربرداری در حین انجام وظایف شناختی در 

مطالعات درمان افسردگی نسبتاً جدید است.«
از این رو، محققان امیدوارند بتوان آزمایش هایی 
را برای تشــخیص این اختــلال و تغییر درمان 
به منظور تطابق بیشــتر با این زیرگروه اختلال 

افسردگی اساسی ایجاد کرد.
پژوهشگران امیدوارند با استفاده از درمان های 
مختلف مانند تحریک مغناطیسی ترانس کرانیال 
)TMS( و درمــان رفتــاری شــناختی )CBT( و 
همچنین سایر دارو ها مانند گوانفاسین که معمولاً 
برای درمان نقص توجه به کار می رود، مطالعات 
بیشتری بر روی افراد مبتلا به افسردگی انجام دهند 

و رویداد هایی مانند خودکشی را کاهش دهند.

  تبدیــل 9۸ درصــد از ادرار و عرق 
فضانوردان به آب آشامیدنی

دانشــمندان به یک نقطه عطــف فناورانه 
دســت یافته اند که می تواند روزی نقش مهمی 
در ماموریت هــای فضایی بــه ماه و فراتر از آن 

ایفا کند.
 به نقل از انگجت، این هفته، آژانس فضایی 
ناســا فاش کرد که سیستم کنترل محیطی و 
پشــتیبانی حیات ایســتگاه فضایی بین المللی 
)ECLSS( در حــال بازیافت ۹۸ درصد از عرق 
و ادرار تمــام فضانوردانی اســت کــه وارد این 

ایستگاه می شوند.
یکــی از بخش هــای سیســتم ECLSS از 
»رطوب گیر های پیشرفته« برای جذب رطوبت 
خدمه ایســتگاه در هنگام انجام وظایف روزانه 

خود استفاده می کند.
سیستم فرعی دیگری که »مجموعه پردازنده 
ادرار« نامیــده می شــود، ادرار فضانوردان را با 
کمک روش تقطیر در خلاء بازیابی می کند. ناسا 
اخیراً آزمایش دستگاه جدیدی را آغاز کرده که 
می تواند آب باقی مانده در آب نمک را استخراج 
کند و به لطف آن سیستم است که ناسا به نرخ 
بازیابی آب ۹۸ درصدی در ایستگاه فضایی بین 
المللی دســت یافته است، رکورد قبلی ناسا در 

این زمینه ۹۳ تا ۹۴ درصد بوده است.
کریســتوفر براون محقق ناسا که بخشی از 
گروه مدیریت کننده سیســتم های پشتیبانی 
حیات ایســتگاه فضایــی بین المللی اســت، 
گفــت: »این یک گام بســیار مهــم رو به جلو 
در جهــت تکامــل سیســتم های پشــتیبانی 
حیات اســت. فرض کنیــد ۱۰۰ پوند آب در 
ایســتگاه جمع آوری کرده اید. شــما دو پوند 
 از آن را از دســت می دهیــد و ۹۸ درصــد

 دیگر در اختیار شماســت. این یک دســتاورد 
بسیار عالی است.«

شناسایی نوع جدیدی 
از افسردگی برای بهبود 

روند درمان بیماری ها

دانشــمندان در پروژه ای که توسط آژانس فضایی 
اروپا تامین مالی شده است، در حال توسعه یک پوست 

هوشمند برای استفاده در ربات ها در فضا هستند.
 )DTI(به نقل از آی ای، مؤسســه فناوری دانمارک 

توســط آژانس فضایــی اروپا)ESA( برای مهندســی 
و ســاخت یــک پوســت هوشــمند بــرای بازوهای 
 رباتیکــی کــه در فضا اســتفاده می شــوند، انتخاب

 شده اســت.همین طور که ربات ها در سرتاسر جهان 
در حال گسترش و ظاهر شدن هستند، در فضا نیز در 
مرکز توجه قرار گرفته اند. این امر مستلزم آن است که 
ماشین ها با همکاران انسانی خود به خوبی سازگار باشند 
و کار کنند و همچنین بتوانند در شرایط دشوار فضا با 

وجود تشعشعات، فشار کم و نوسانات شدید دما مقاومت 
کنند.کریستین دالسگارد، مشاور ارشد از DTI می گوید: 
ما یک پوست هوشمند طراحی و آزمایش خواهیم کرد 
که ربات ها را برای اکتشــافات فضایی آینده مناسب تر 
می کند. این شامل آزمایش حسگرهای سطحی پیشرفته 
و پنل های هشدار است که می توانند ربات ها را قادر به 
شناســایی و جلوگیری از برخورد احتمالی با اشیاء در 

محیط کنند.

ابداع پوست 
هوشمند برای 
ربات های فضایی

دلار  49.9۸0

یورو 53.900

پوند  60.650

درهم  13.750

لیر  2.000

سکه  تمام  29.600.000

سکه نیم  15.720.000

سکه ربع  10.700.000

سکه یک گرمی  6.750.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

هیاهوی» چت جی پی تی« و برنامه 
کشورها در حوزه هوش  مصنوعی

هوش مصنوعی از یادگیری ســاده شــروع شد و اکنون 
یادگیری عمیق و پیشــرفت با ســرعت بالا آن را به جایی 
رســانده که کشورهای جهان برای استفاده بهینه و کنترل 

آن به تکاپو افتاده اند.
هــوش مصنوعی کــه زمانی برای دهه هــا طرح اصلی 
فیلم های علمی تخیلی بود، دیگر یک اثر تخیلی نیست، بلکه 
در زندگی روزمره مردم رسوخ پیدا کرده است. این فناوری 
به توانایی یک کامپیوتر یا ماشین برای تقلید از ذهن انسان 
اشاره دارد که اغلب از تجربیات قبلی برای درک و تصمیم 

گیری استفاده می کند.
چت جی پی تی و جعل عمیق)دیپ فیک( اخیرا بســیار 
خبرساز شــده اند و نگرانی های بسیاری در مورد سوگیری 
و اســتفاده منفی از آن ها به وجود آمده اســت. اما فراتر از 
این همهمه، مزایای واقعی در هوش مصنوعی برای پیشبرد 
اولویت های توسعه ای وجود دارد، چیزی که بسیار قبل تر 
از همه هیاهوهای اخیر توســط رهبر انقلاب طی دیدار با 

نخبگان کشور مطرح شد.
ایشان در سال ۱۴۰۰ طی دیدار با نخبگان و استعدادهای 
برتر علمی از هوش مصنوعی به عنوان یک مســئله مهم و 
آینده ساز نام بردند و تأکید کردند: این مسئله در اداره آینده 
دنیا نقش دارد و باید به گونه ای عمل کنیم که ایران جزو ۱۰ 

کشور برتر هوش مصنوعی در دنیا قرار بگیرد.
اکنــون و با غوغایی که هوش مصنوعی مولد به پا کرده 
است بسیاری از دولت ها نگاه ویژه تری به آن پیدا کرده اند.

هوش مصنوعی این پتانسیل را دارد که به طرق مختلف 
بــرای جامعه مفید باشــد. از اســتفاده از تجزیه و تحلیل 
پیش بینی کننــده بــرای کاهش خطر بلایا تا اســتفاده از 
نرم افــزار ترجمه برای از بین بردن موانع زبان. این فناوری 
خواه ناخواه بر زندگی روزمره ما تأثیر گذاشته است. با این 
حــال، پیامدهای منفی نیز وجود دارد، به ویژه اگر اقدامات 
پیشــگیرانه برای اطمینان از توسعه و استفاده مسئولانه و 

اخلاقی آن انجام نشود.

  سرمایه گذاری روی هوش مصنوعی و استارت 
آپ ها

بازار جهانی هوش مصنوعی که انتظار می رفت تا ســال 
۲۰۲۳ به اندازه۱۴۲.۳ میلیارد دلار ارزش داشــته باشــد، 
به دلیل هجوم ســرمایه گذاری ها به رشــد خود ادامه می 
دهد. از ســال ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۲، کل سرمایه گذاری سالانه 

جهانی شــرکت ها روی اســتارت آپ های هوش مصنوعی 
بــه میزان 5میلیارد دلار افزایش یافــت که تقریباً دو برابر 
ســرمایه گذاری قبلی آن بود. جدیدترین کسب وکارهای به 
دنبال ســرمایه گذاری روی هــوش مصنوعی و بخش های 
یادگیری ماشین و ربات های گفت وگو هستند. انتظار می 
رود تقاضا برای استعدادها و مهارت های هوش مصنوعی در 

سال های آینده به میزان قابل توجهی افزایش یابد.

   داستان های هوش مصنوعی از سراسر جهان
یک خبرگزاری در کویت یک خبرخوان با هوش مصنوعی 
را به بینندگان آنلاین معرفی کرده که ممکن است به چهره 
بولتن های خبری آن تبدیل شــود. گاردین گزارش داد که 
اولین کلمات این مجری مجازی که به زبان عربی گفته شد 
این بود: »من فضه هســتم، اولیــن مجری در کویت که با 
هوش مصنوعی در کویت نیوز کار می کند. چه نوع اخباری 
را ترجیح می دهید؟ نظرات شــما را بشنویم.« کویت نیوز 
اولین حضور این مجری را در توئیتر منتشر کرد. اما استفاده 
از هوش مصنوعی در رسانه های خبری احتمالاً بحث برانگیز 
است زیرا موارد مستندی از هوش مصنوعی در ارائه اطلاعات 
نادرست وجود دارد. همچنین نگرانی هایی در مورد استفاده 

از آن برای انتشار اطلاعات نادرست وجود دارد.
بخش سلامت یکی از حوزه هایی است که هوش مصنوعی 
در حــال حاضر بــرای بهبود مراقبت از بیمــار و نتایج آن 

استفاده می شود
بخش سلامت یکی از حوزه هایی است که هوش مصنوعی 
در حال حاضر برای بهبود مراقبت از بیمار و نتایج آن استفاده 
می شود. به گفته الخاندرو نیکلاس مایورکاس، وزیر آژانس 
امنیت داخلی ایالات متحده، این کشور یک کارگروه برای 
توســعه رویکرد خود در اســتفاده از هوش مصنوعی ایجاد 
خواهــد کرد. هوش مصنوعی می توانــد در نقش هایی از 
حفاظت از زیرساخت های حیاتی تا غربالگری محموله ها 
اســتفاده شود. مایورکاس گفت که این فناوری چشم انداز 
تهدید را به شدت تغییر خواهد داد و افزود: دپارتمان ما در 
استفاده مسئولانه از هوش مصنوعی برای ایمن سازی کشور 
و دفاع در برابر استفاده مخرب از این فناوری تحول آفرین 

نظارت خواهد کرد.
دانشکده حقوق دانشگاه کالیفرنیا، یکی از اولین مؤسسات 
آموزشــی است که یک سیاست رســمی در مورد استفاده 
دانشــجویان از هوش مصنوعی مولد اتخاذ کرده است. این 

خط  مشی دانشجویان را به استفاده از هوش مصنوعی برای 
انجــام تحقیق یا تصحیح گرامر محدود می کند و می گوید 
که در امتحانات یا برای نوشتن تکالیف از آن استفاده نشود. 
قوانین همچنین استفاده از هوش مصنوعی را به هر طریقی 

که سرقت ادبی باشد ممنوع می کند.
 6 کشور  عربستان سعودی، بحرین، امارات متحده عربی، 
قطر، عمان و کویت در استفاده از هوش مصنوعی به آمریکای 

شمالی بسیار نزدیک هستند
شــورای همکاری خلیج فارس یک نظرسنجی آنلاین از 
۱۱۹ مدیر ارشــد و مدیران هیئت مدیره و ۲۱ مصاحبه با 
پاسخ دهندگان و کارشناسان صنعت  هر 6 کشور عضو در 
ســال ۲۰۲۲ انجام داد. 6۲درصد از پاسخ دهندگان گفتند 
کــه هوش مصنوعــی حداقل در یک کارکــرد تجاری در 
سازمانشان استفاده می شود، که تقریباً با آمریکای شمالی 

برابری می کند.
اداره فضای ســایبری چین در مــاه آوریل )فروردین-

اردیبهشت( اعلام کرد که چین از نوآوری و هوش مصنوعی 
کاربردی حمایت می کند و استفاده از نرم افزار، ابزار و منابع 
داده ایمــن و قابل اعتماد را تشــویق می کند، اما محتوای 
تولید شــده توسط هوش مصنوعی مولد باید با ارزش های 
اصلی کشــور مطابقت داشته باشد. ارائه دهندگان مسئول 
مشروعیت داده های مورد استفاده برای آموزش محصولات 
هوش مصنوعــی مولد خواهند بود و بایــد اقداماتی برای 
جلوگیــری از تبعیض در هنگام طراحی الگوریتم ها و داده 

های آموزشی انجام شود.
ســناتورهای آمریکایی هم که از جانب چین احســاس 
خطر کرده اند به دنبال ارائه لایحه و قوانین جهت معطوف 
کردن بیشــتر توجهات دولت به هوش مصنوعی هســتند. 
مایک براون ســناتور جمهوری خــواه، در بیانیه ای گفت: 
»دولــت فدرال باید در اســتفاده از هوش مصنوعی فعال و 
 شــفاف باشــد و اطمینان حاصل کند که تصمیمات بدون

 انسان گرفته نمی شود.«
ســناتورها اقدامی را ارائه کردند که بر اساس آن دفتری 
برای تجزیه و تحلیل رقابــت جهانی ایجاد می کند که به 
دنبال تضمین این است که ایالات متحده در توسعه هوش 
مصنوعی پیشتاز باشد. آن ها اعلام کرده اند که آمریکا نمی 
تواند جایگاه خود را در فناوری های استراتژیک مانند نیمه 
هادی ها، محاسبات کوانتومی و هوش مصنوعی به رقبایی 

مانند چین بدهد.

تلاش طلا برای حصول به 
روند صعودی

بــا وجود افزایش نرخ بهره که در ابتدای هفته به طلا 
ضربه زد، این فلز گرانبها در سال جاری بیش از 5 درصد 

افزایش را تجربه کرده است.
 به نقل از اینوســتینگ، قیمت نقدی طلا که در واقع 
معاملات فیزیکی شمش را منعکس می کند و البته برخی 
معامله گران بیشتر از معاملات آتی در پی آن هستند، در 
روزهای اخیر به ۱۹۲۱.۴۷ دلار رســید که ۷.6۷ دلار یا 

۰.۴ درصد افزایش داشت.
گفتنی است این معاملات پیش از این، به پایین ترین 
سطح سه ماهه ی خود یعنی ۱۹۱۰.۲۴ دلار سقوط کرده 
بود. البته پس از کاهش ۱.۸ درصدی در ماه می، از ابتدای 

ماه ژوئن تاکنون نیز ۲.6 درصد کاهش یافته است.
اما با وجود این میزان زیان ماهانه، هنوز در سال جاری 

بیش از 5 درصد افزایش را ثبت کرده است.
پس از اینکه بانک مرکزی انگلیس نرخ بهره را نیم درصد 
یعنی دو برابر بیشتر از میزان پیش بینی ها افزایش داد، این 
فلز زرد امن در اوایل هفته ضربه خورد. نرخ بهره ی اصلی 
بریتانیا هم اکنون 5 درصد اســت که بالاترین نرخ بهره از 

سال ۲۰۰۸ تلقی می شود.
شایان ذکر است که فدرال رزرو همواره بر رویکرد خود 
پایبند است و قصد دارد تا پیش از پایان سال، حداقل دو 

بار دیگر نرخ بهره را افزایش دهد.
اد مویــا، تحلیلگر پلتفرم معاملات آنلایــن اوآندا به 
ریسک گریزی شدید اشاره دارد که می تواند سبب شود که 
طلا به سمت جریان های ایمن حرکت کند. وی همچنین 
حمایت کلیدی طلا را در سطح ۱۹۰۰ دلار و مقاومت آن 

را در منطقه ی ۱۹6۰ دلار تصریح کرد.
دیکسیت از اس کی چارتینگ با تأکید بر اینکه طلای 
نقطــه ای به منظور برقراری مجدد روند صعودی، باید در 
هفته ی آینده به بالای ۱۹۴۰ دلار برســد، خاطرنشــان 
کرد: »در صورت جهش از ســطوح پایین، SMA-۱۰۰ در 
ســطح ۱۹۴۲ دلاری باید همگام با بسته شدن روز بالای 
این منطقه، پاک شود؛ چرا که منطقه ی مذکور مقارن با 
سطح 5۰ درصدی فیبوناچی است.«گفتنی است که این 
امر به طلا کمک می کند تا به میانگین متحرک نمایی 5۰ 
روزه ۱۹5۹ دلاری برســد که به وضوح بیان می کند که 
خریداران در صدد اقدام برای آزمایش مجدد سطح ۱۹۷5 
دلار، همزمان با سطح فیبوناچی ۳۸.۲ درصدی هستند.«

از طــرف دیگر، خرس های طلا تلاش خواهند کرد تا 
بــه میانگین متحرک نمایی 5۰ هفته ای ۱۸۸۲ دلاری و 

میانگین متحرک ۲۰۰ روزه ۱۸5۳ دلاری نزدیک شوند.

  حرکت قیمت در ید قدرت طلا
با توجه به اینکه شاخص دلار آمریکا در مسیر صعودی 
خود، علائمی از خستگی را نشان می دهد، بهای طلا توانست 

به سطح ۱۹۲۰ دلار صعود کند.
 قیمت طلا )XAU/USD( در جلسه ی معاملاتی اروپا، روند 
بهبودی خود را تا نزدیکی سطح 1920.00 دلار  امتداد داد. 
قدرت گیری این فلز گرانبها در نزدیکی سطح فوق از آنجا 
نشأت می گیرد که شاخص دلار آمریکا )DXY( نشانه هایی 
از خستگی را در حرکت صعودی را به تصویر کشیده است.

از طرفی، معاملات آتی S&P500 زیان های عظیم یک 
شــبه را به همراه داشته است و همچنان در حال تثبیت 

گشایش منفی پیش رو است.
به علاوه، از آنجا که سرمایه گذاران به دلیل وجود موضع 
جنگ طلبانه ی بانک های مرکزی، همواره نگران چشم انداز 
اقتصاد جهانی هستند، نمایه ی کلی ریسک منفی است.

از سوی دیگر، شــاخص دلار آمریکا )DXY( تا نزدیک به 
103.00 اصلاح شد، البته همچنان در وضعیت صعودی 
است و این چشم انداز مثبت را مدیون جروم پاول، رئیس 
فدرال رزرو است که به وضوح تصریح کرده که افزایش بیشتر 
نرخ ها البته با سرعتی تعیین شده، کارکردی متناسب تلقی 
می شود.میشل بومن، رئیس فدرال رزرو گرچه برآورد خود 
را از میزان نیاز فدرال رزرو برای افزایش نرخ بهره مشخص 
نکرد، اما روز پنج شنبه اشاره ای مستقیم به ضرورت افزایش 
نرخ بیشتر داشت که البته بنا به گزارش رویترز، حداقل دو 
افزایش دیگر را مورد نیاز می داند.و اما در حوزه ی داده های 
آتی، PMI اولیه S&P ایالات متحده برای ماه ژوئن در کانون 
توجه قرار خواهد گرفت. تحلیلگران تی دی سکیوریتیز با 
تأکید بر اولین کاهش PMI تولیدی در ماه می سال جاری، 
از تداوم بهبودی PMI خدمات و پنجمین افزایش متوالی 
آن در ماه گذشته خبر دادند. این تحلیلگران همچنین در 
حالی که به کاهش سرعت PMI خدمات اشاره کردند، اظهار 
داشــتند که انتظار دارند شاخص تولید بهبود یابد، اما در 

محدوده ی انقباض باقی بماند.

دانشمندان یک پوشش فلزی مایع کشف کرده اند که به کاغذ ذهنیت خاص خود را می دهد و 
کاغذ با آن می تواند خودش را به اشکال اوریگامی تا کند.

 به نقل از آی ای، آیا ویدیوهای اوریگامی را دیده اید که در آنها استفاده از تکنیک استاپ موشن 
باعث می شود کاغذ به خودی خود به شکل های زیبایی تا شود؟ دانشمندان دانشگاه شینهوا در 

چین اکنون به پیشرفتی در زمینه مواد هوشمند دست یافته اند که می تواند این موضوع 
را به واقعیت تبدیل کند.

این تیم یک پوشــش فلزی مایع جدید ایجاد کرده است که می تواند کاغذ 
معمولــی را به ابزارهای خودچســب تبدیل کند که قــادر به انتقال گرما و 
الکتریسیته هســتند.اگرچه از فلز مایع در مدارها و حسگرهای پوشیدنی 
استفاده می شود، اما احتمال تبدیل آن به نوعی روکش تاکنون ناشناخته 
بوده است.پژوهشــگران با موفقیت یک آلیاژ مایــع را فرموله کردند و با 
استفاده از تکنیک مُهر زنی آن را روی کاغذ اعمال کردند و نیاز به استفاده 

از چسب را برطرف کردند.
این ابتکار، فرصت های جدیدی را برای ایجاد اشیای هوشمند سبک وزن 

و انعطاف پذیر و ربات های نرمی که می توانند به طور مســتقل در محیط های 
مختلف کار کنند، فراهم می کند.

این مطالعه که در مجله Cell Reports Physical Science منتشر شده است، پتانسیل 
این فلز مایع را به عنوان یک پوشش بررسی می کند و کاربردهای مختلف آن را بیان می کند.

  اشکال اوریگامی خود تاشو
این تیم به رهبری بو یوان از دانشگاه شینهوا در چین، ترکیبات آلیاژی مختلف را برای آزمایش 
چسبندگی پوشش فلز مایع آزمایش کردند. آنها یک آلیاژ ایندیم/گالیوم )eGaIn( را با آلیاژی از 
بیسموت، ایندیم و اکسید قلع )BiInSn( مقایسه کردند و دریافتند که دومی چسبندگی و پایداری 

بالاتری دارد.
آلیاژ BiInSn برخلاف eGaIn، هنگام قرار گرفتن در معرض هوا، اکسید نمی شود و چسبندگی 
 BiInSn را تضمین می کند چرا که به یک لایه اکسیدی وابسته نیست. علاوه بر این، جامد بودن
در دمای اتاق و نقطه ذوب بالاتر، مزیت دیگری را در تبدیل نشدن مایع در دماهای زیر 6۲ درجه 

سلسیوس ارائه می دهد.

بو یوان می گوید: ما باید اطمینان حاصل می کردیم که چسبندگی فلز مایع در مقیاس بزرگ 
روی کاغذهای مختلف یکنواخت باشد و پایداری پوشش حفظ شود. برای حل این مشکلات، فشار 
اعمال شــده روی مُهر و همچنین سرعت مالش مورد استفاده در آزمایش ها را تغییر دادیم و در 

نهایت مناسب ترین پارامترها را پیدا کردیم.

 همه کاره با مزایای بالقوه
این تیم کاغذهای دارای پوشــش فلز مایع را در مکعب های اوریگامی تا 
کردند و مشــاهده کردند که به لطف ماهیت خودچسبنده بودن پوشش 
می توانند به طور مستقل باز و تا شوند. علاوه بر این، ساختارهای سه بعدی 
با استفاده از تکه های جداگانه کاغذ پوشش داده شده با فلز مایع، شکل 

خود را بدون هیچ گونه عامل اتصال اضافی حفظ کردند.
این پوشــش فلزی که به گونه ای طراحی شده است که به راحتی 
کنده می شــود، امکان بازیافت و اســتفاده مکرر را بدون تأثیر بر کاغذ 

زیرین فراهم می کند.

  چشم انداز آینده
بو یوان و تیمش مشتاقانه منتظر هستند تا پوششی پیدا کنند که پس از جامد 
شــدن، چســبندگی خود را حفظ کند. آنها بر این باورند که یک اسپری رنگ دوست دار زیست 
محیطی مبتنی بر این فناوری می تواند صنعت بسته بندی را با جعبه هایی را که خود به خود باز و 
بسته می شوند، متحول کند یا در صنعت مراقبت های بهداشتی منجر به ایجاد چسب زخم هایی 

شود که بدون کندن موهای بدن از روی پوست جدا شوند.
ربات های نرم مجهز به پوشش فلزی مایع می توانند مسیریابی در زمین های چالش برانگیز را 
آسان تر کنند، چرا که ویژگی خودچسبندگی به آنها اجازه می دهد تا در صورت نیاز تا یا باز شوند 

و در مناطقی که برای کاوشگرهای بزرگ تر مناسب نیستند، به کاوش بپردازند.
این مطالعه نشان دهنده پیشرفت قابل توجهی در تحقیقات مواد هوشمند است. یوان می گوید: 
با اســتفاده از روش ما، می توان به ســرعت مواد هوشمند با رسانایی حرارتی و الکتریکی خوب و 
همچنین قابلیت تنظیم سختی ایجاد کرد.وی در پایان گفت: من فکر می کنم که این روش می تواند 

مسیر جدیدی را برای طراحی کاوشگران فضایی فراهم کند.

پیشرفت چشمگیر دانشمندان چینی در زمینه مواد هوشمند
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